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INDRE BY LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2018-0214161)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Affaldshåndtering

En borger oplyste, at hans andelsboligforening i gennem længere tid har set og klaget over, at
skraldemændene ikke tømmer skraldebøtterne helt. Der bliver noget liggende til næste tømning. Det
gør, at skraldebøtterne bliver fyldt hurtigere op og at der lægges affald på gaden. Han havde
forskellige bud på, hvorfor skraldemændene ikke tømmer skraldebøtterne.

Han oplyste videre, at der i belægningen i andelsboligforeningens gård er lagt to bånd slebne
brosten, så skraldemændene nemt kan køre skraldebøtterne henover over gården. Nu er afstanden
mellem hjulene på skraldebøtterne ændret, hvorfor afstanden mellem brostensbåndene ikke længere
passer. Han spurgte om hvem, der skal betale for en omlægning af brostenene.

Bent Lohmann svarede, at i 2019 bør lokaludvalget få belyst problemerne i Indre By med
affaldshåndtering. Det bør fremgå af årsplanen for det lokale miljøarbejde. Den konkrete sag må
være et mellemværende mellem andelsboligforeningen og kommunen.

Jan Frederik Hansen svarede, at beboerne skal holde øje med udviklingen og følge op overfor
kommunen og skraldeselskabet, hvis det fortsætter.

 

Det lokale miljøarbejde

Lederen af Miljøpunkt Indre By & Christianshavn, Marianne Spang Bech, oplyste, at Miljøpunktet
netop har udsendt et nyhedsbrev. Her står bl.a. noget om Miljøpunktets deltagelse i Christianshavns
Jubilæumsweekend og noget om genbrugssøndag i Kulturhuset Indre By.

Hun opfordrede lokaludvalgets medlemmer til at abonnere på nyhedsbrevet.
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2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2018-0214162)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 14. juni 2018.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 14. juni 2018.

Endvidere skal lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat

Referaterne drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.
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Beslutning

1. Om referatet af lokaludvalgsmødet den 14. juni 2018:
Følgende sætning i det udsendte referat under punkt 1 "Åben Spørgetid" er slettet: "Eventuelt
kunne man inddrage Livgarden og dens råden over Eksercerpladsen i en løsning på
problemet." 

På forslag fra Sally Mountfield bad lokaludvalget formanden og sekretariatet rette en
formulering i beslutningen under punkt 5
"Evaluering af Distortion 2018" så det fremgår, at det er ubekræftet, at musikken på
Rådhuspladsen fortsatte til kl. 1, fordi musikken blev stoppet tidligere på aftenen.

2. Om dagsordenen for lokaludvalgsmødet den 16. august 2018:
Lokaludvalget godkendte at behandle en tillægsdagsorden med to sager:
T1. Reklamestander ved Østergade 47
T2. Reklamestander ved Østergade 32-34

Lokaludvalget godkendte dagsordenen med ovennævnte tilføjelse.

3. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af
dagsordenen godkendte lokaludvalget indstillingen i punkt 21 "Mødeplan for 2019".
 

Bilag
1. Referat af lokaludvalgsmødet den 14. juni 2018
2. Referat af lokaludvalgsmødet den 14. juni 2018, tillægsdagsorden
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3.  Forskrift for udendørs musikarrangementer (2018-0213196)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte forskrift for udendørs musikarrangementer med udgangspunkt i et
oplæg fra Teknik- og Miljøforvaltningens støjenhed.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter "Forskrift for udendørs musikarrangementer" med
udgangspunkt i et mundtligt oplæg fra Teknik- og Miljøforvaltningens støjenhed.

Problemstilling

Teknik- og Miljøudvalget tog den 18. juni 2018 en evaluering af Forskrift for udendørs
musikarrangementer til efterretning og godkendte, at Teknik- og Miljøforvaltningen arbejder videre
med en revidering af forskriften med henblik på at kunne fremlægge et udkast til høring i efteråret
2018.

Partierne i Teknik- og Miljøudvalget have protokolbemærkninger til beslutningerne:

Det Konservative Folkeparti afgav følgende protokolbemærkning:
”Vi ønsker ikke generelt at hæve støjniveauet, men er villige til at se på, om det skal reguleres
enkelte steder. Vi synes, at antallet af tilladelser til høj udendørs musik skal begrænses.”

Socialdemokratiet, Radikale Venstre, Socialistisk Folkeparti, Liberal Alliance, Enhedslisten og
Alternativet afgav følgende protokolbemærkning:
”Partierne ønsker, at støjgrænserne for udendørs arrangementer revideres i et samarbejde med
lyd-eksperter, musik- og kulturbranchen samt lokaludvalgene og naboer, således at disse tilpasses
udfordringer og behov i anvendelsen af byens rum. Udvalget ønsker at bekæmpe generne ved
musikarrangementer og ikke arrangementerne i sig selv. Udvalget ønsker en inddragende proces,
hvor vi finder en god balance mellem ro og musikalsk udfoldelse.”

 

Teknik- og Miljøforvaltningen har inviteret til et åbent dialogmøde om revidering af forskriften. Formål
med mødet er at drøfte fælles løsningsscenarier mellem de forskellige interessenter, som både sikrer
beskyttelsen af beboerne samtidig med at der kan afholdes udendørs musikarrangementer på byens
mange pladser og parker. Mødet holdes tirsdag den 4. september kl.17.00-19.30 i Teknik- og
Miljøforvaltningen, Njalsgade 13. Tilmeldinger mailes til kc1f@tmf.kk.dk senest torsdag den 30.
august kl.12.
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Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter "Forskrift for udendørs musikarrangementer" med
udgangspunkt i et mundtligt oplæg fra Teknik- og Miljøforvaltningens støjenhed.

I oplægget kommer forvaltningen ind på

• Det hidtidige arbejde med forskriften for udendørs musikarrangementer og den videre proces
• Hvad der efterspørges i Indre By og hvad der med de bindinger, forvaltningen er underlagt, er

mulighed for at opfylde. 
 

Der afsættes 20 minutter af lokaludvalgsmødet til behandlingen af denne sag.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Et udkast til en ændret forskrift vil blive forelagt Teknik- og Miljøudvalget i efteråret 2018.
Herefter igangsættes en offentlig høring. En revideret forskrift kan besluttes endeligt i
Borgerrepræsentationen og træde i kraft i 2019.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede "Forskrift for udendørs musikarrangementer" med udgangspunkt i et
mundtligt oplæg fra Teknik- og Miljøforvaltningens støjenhed. I drøftelsen var der følgende
bemærkninger:

• I kommunen bør der være en holistisk tilgang til støj. Eksempelvis er der som regel støj
fra helikoptere i forbindelse med udendørs musikarrangementer. Sådanne afledte
støjkilder skal tages i betragtning.

• Kommunen bruger mange ressourcer på udendørs musikarrangementer, festivaler mm.
• Indre By er blevet en kulisse.
• Folk reagerer imod udendørs musikarrangementer samme sted flere dage i træk.
• Man bør finde en festplads for udendørs musikarrangementer.
• Udviklingen er bekymrende. På Kultorvet er lydniveauet taget til over tid og man kan se,

at reglerne ikke håndhæves.
• Ved vurdering af ansøgning om tilladelse til udendørs musikarrangementer skal man tage

i betragtning, at der er gader, som i forvejen er belastet af restaurations- og nattelivet.
• Man skal tage i betragtning, at støj kastes rundt og op i de smalle gader i

Middelalderbyen.
• Musik fra tagterrasser er et nyt fænomen, som der skal sættes ind over for.
• Udendørs musikarrangementer bør være forankret lokalt og der skal være

borgerdialog forinden.
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• Eksterne arrangører er ligeglad med, hvad der foregår efter deres arrangement. Der bør
stilles krav til, hvordan udendørs musikarrangementer afrundes og nedtrappes.

• Hvordan modvirker kommunen panik ved udendørs musikarrangementer? Der var optræk
til panik i forbindelse med Distortion 2018 på Rådhuspladsen. Der bør være bedre crowd
control og flere vagter.

• Der er støjgener efter udendørs musikarrangementer, fx støj fra rengøring og afhentning
af affald. Det går ud over nattesøvnen.

• Niveauet for Jazzfestivalen er passende og et eksempel til efterfølgelse.
• Musik i forbindelse med idrætsarrangementer i Indre Bys gader er generende.
• Det bør være muligt at få fat i støjvagten i forbindelse med udendørs

musikarrangementer, som starter om eftermiddagen.
• Støjgenerne fra efterfesterne efter udendørs musikarrangementer og fra nattelivet

generelt fortsætter efter at støjvagten er gået hjem kl. 3. Det bør ændres.
• Det er i orden med udendørs musikarrangementer i Indre By, men ikke med festivaler.
• De udendørs musikarrangementer skal spredes ud i kommunen. I øjeblikket afholdes der

for mange arrangementer i og omkring Indre By.
• Hvert udendørs musikarrangement bør max. vare 1-2 dage.
• Udendørs musikarrangementer bør slutte senest kl. 24.
• En festival kan defineres som et arrangement, der varer mere end to dage og som hver

dag slutter efter kl. 23. Festivaler bør ikke finde sted i Indre By.
• Rullekufferter i brostensgader døgnet rundt samt guiding af turistgrupper bidrager til

støjniveauet i Middelalderbyen, særligt i Magstræde. Det hænger sammen med
udviklingen indenfor airb'n'b.

• Der bør være mere information om kommunens støjpatrulje og støjvagt, fx om hvor
støjpatruljen går.

• Kommunen bør orientere skole- og gymnasieelever om støjgenerne fra nattelivet mv.
• Forskriften for udendørs musikarrangementer bør tage højde for, at uønsket støj i ens

omgivelser er en stressfaktor, idet den tekniske udvikling har gjort det nemmere at spille
høj musik,

Bilag
1. Beslutning i Teknik- og Miljøudvalget om evaluering af forskrift for udendørs musikarrangementer
2. Evaluering af forskrift for udendørs musikarrangementer
3. Forskrift for Udendørs Musikarrangementer
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4.  Evaluering af Distortion 2018 (2018-0213216)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at sende en evaluering af Distortion 2018 i Indre By til Teknik- og
Miljøforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og Københavns Politi og NUS/NUS ApS.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender, at evalueringen af Distortion 2018 i Indre By, der fremgår af
løsningsafsnittet, sendes til Teknik- og Miljøforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og
Københavns Politi og NUS/NUS ApS.

Problemstilling

I mødet den 14. juni 2018 drøftede lokaludvalget Distortion 2018. Der var følgende bemærkninger:  

• Rådhuspladsen mv: Flere unge var i panik, da de ikke vidste, hvor de var og hvordan de skulle
komme væk fra Distortion-områderne. De var ikke stedkendte.

• Der var lommetyve.
• Trafikken på Vesterbrogade måtte en overgang stoppes, da Distortion-detagerne opholdt sig på

gaden. Distortion-deltagere havde ikke respekt for politiet. Der var ikke styr på
menneskemængden.

• Der var ulovligt salg af narko, shots og gaspatroner.
• Lyden i starten af Strøget var urimelig høj.
• Et møde på Rådhuset måtte flyttes, fordi man under Distortion ikke kan holde møder i lokaler,

der vender ud mod Rådhuspladsen og Vester Voldgade.
• Musikken på Rådhuspladsen fortsatte til kl. 1. Det forlød, at det skyldtes, at musikken blev

stoppet tidligere på aftenen, men det er ikke bekræftet.
• Overordnet er indtrykket, at der var kaos og at det ikke var hyggeligt.
• Hovedbanegården: Der var kaos. Der blev urineret ved cykelstativerne. Der var meget affald.
• Nørre Kvarter: Den 30. maj kunne musikken ikke høres. Den 31. maj var der gjort godt rent om

morgenen. Der var lidt mere efterfest den 31. maj. Festen fortsatte ind i weekenden. Efter
distortion blev der gjort rent i Nørre Kvarter om natten, hvilket gik ud over nattesøvnen.

• Dronning Louises Bro: Store grene var brækket af træerne for at få plads til udstyr.
• Gaspatronerne ligger fortsat rundt omkring.
• Da kommunen fokuserede på oprydning efter Distortion, blev renholdelse på stationspladser

forsinket.
• Lokaludvalgets bemærkninger skal måske ses i lyset af, at lokaludvalgets medlemmer er oppe i

årene. Politikerne skal også tilgodese de yngre vælgere.
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• Mange af de unge, der deltager i Distortion, kommer andre steder fra end Københavns
Kommune. Langt fra alle er vælger i Københavns Kommune.

• Lokaludvalget kunne sammen med andre lokaludvalg pege på steder, der er egnet til
festplads.

I mødet bemyndigede lokaludvalget formanden til i et brev at relatere teknik- og miljøborgmesterens
oplysninger om krav til Distortion i hendes brev til lokaludvalget den 31. maj 2018 til lokaludvalgets
iagttagelser. Brevet sendes til Teknik- og Miljøforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og
Københavns Politi og NUS/NUS ApS.

Lokaludvalget udpegede Susan Brinck og Sally Mountfield til i samarbejde med sekretariatet at skrive
udkastet til brevet fra formanden til Teknik- og Miljøforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og
Københavns Politi og NUS/NUS ApS.

Løsning

Formanden vurderer, at evalueringen skal godkendes af lokaludvalget, før den sendes:

 

Nedenfor er teknik- og miljøborgmesterens og Teknik- og Miljøforvaltningens løfter om og krav til
Distortion i borgmesterens brev til lokaludvalget den 31. maj 2018 stillet over for lokaludvalgets
iagttagelser.

  Løfte eller krav Bemærkninger fra lokaludvalget
1 TMF har appelleret til

politiet om at man skal
stoppe omkørende
musikanlæg og
efterfester omkring
Rådhuspladsen
 

Hvor vi så politi på
Rådhuspladsen, så vi i det omfang
vi var i gaderne tæt på
Rådhuspladsen, ikke noget politi.
Politiet lod en større højtaler, som
spillede over 80dB, køre ned af
strøget med en større
menneskemængde omkring sig.
Dette skete i forbindelse med at
arrangementet på Rådhuspladsen
blev lukket ned før tid pga for
mange personer til arrangementer
og alle deltagerne skulle væk.
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2 Distortion vil
kommunikere massivt
om indendørs
klubarrangementer, så
folk ledes ind og ikke
bliver i gaderne
 

Der har været informationer om
indendørs fester på Distortions
hjemmeside.
Det forhindrede dog ikke mange i
om torsdagen, at tage ind og feste
i Vestergade og Studiestræde
efter at arrangementet på
Rådhuspladsen lukkede ned.
 

3 Ingen toiletter i
Vestergade
 

Det er uklart hvordan Distortion
har fået den opfattelse, at vi
ønskede Pissoirer i Vestergade.
På mødet sagde vi, at der var et
problem med pis i området, som
et argument for at arrangementet
ikke skulle holdes på
Rådhuspladsen. Det bidrager til
eksisterende problemer i et
område belastet af natteliv.
Havde der stået Pissoirer i
Vestergade, tæt på en døgnåben
Netto, ville det have inviteret til at
holde fest udenfor hele natten. Det
ville have gjort Distortion
medansvarlig for en større
gadefest i Vestergade.
 

4 Det er Distortions
ansvar at overholde
fastsatte støjniveau ved
Dosseringerne.
Kommunen vil registrere
overskridelser og evt.
episoder, hvor det ikke
har været muligt at få
nedreguleret musikken.
 

Distortion har som arrangør
ansvar for at deres arrangement,
forløber korrekt. I det omfang at
de fastsatte støjniveauer ikke er
blevet overholdt, skal det
registreres og have en
konsekvens.
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5 Distortion har oplyst, at
der den 26. maj blev
hængt opslag op i Indre
By med telefonnummer
til deres beboertelefon.
 

Dette punkt kræver en forklaring.
D. 16 maj hang der ganske få
sedler op om at der ville komme et
arrangement nogle uger senere,
dog uden telefonnummer.
D. 29 maj kunne der findes fire
sedler, som alle hang på strøget,
med telefonnummer. Forretninger
op til Rådhuspladsen skulle være
blevet informeret personligt.
 
Der hang ingen i Vester Voldgade,
H. C. Andersens Boulevard,
Vestergade, Regnbuepladsen,
Farverstræde, Lavendelstræde og
Studiestræde. I flere af nævnte
gader hang der sedler fra
Distortion sidste år.
Informationsstrategien i år har
angiveligt været godkendt af
kommune og politi.
 
Det er usikkert hvilke krav, der har
været stillet til
informationsniveauet. Kravet
spænder fra umiddelbare naboer
på Rådhuspladsen til områder, der
kan høre musik fra
Rådhuspladsen. Til en anden
gang skal det afklares hvilket
kriterium, der skal informeres efter
for at undgå tvivl.
 
Udover at der ikke har hængt
sedler i områder påvirket af
musikken fra Rådhuspladsen,
angav hjemmesiden med
naboinformation, at musikken ville
holde op kl 22.
Et banner, som hang på
Rådhuspladsen og et facebook
opslag, meddelte at musikken ville
holde op kl 24.
Musikken endte med at stoppe kl
01, angiveligt efter at de fik lov til
at spille en time ekstra, i sidste
øjeblik.
Det er kritisk at beboere tæt på
Rådhuspladsen, som var generet
af musikken både er blevet
underinformeret, ved at der ikke
hænges sedler op og
misinformeret på hjemmesiden for
naboinformation.
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6 På Rådhuspladsen
opstilles 30. og 31. maj
sanitære
foranstaltninger
svarende til en samlet
kapacitet på 94 pr. dag.:
9 urinaler, 3 VIP-vogne
til deltagere med
støttearmbånd og 14
peefences.
 

De sanitære foranstaltninger har
virket og f.eks. sørget for at de
nærliggende bede overlevede
Distortion.
Problemet er, at Distortion er en
fest, hvor folk går rundt i byen
imellem Distortions scener eller
går i byen for at feste videre efter
Distortion er holdt op. Personer
skal ikke have bevæget sig langt
væk fra Distortion, før at de
sanitære foranstaltninger ingen
effekt har, til trods for at Distortion
er årsagen til at de er ude at feste.
 

7 Tilsyn: fem hold á to
personer hver af dagene
den 30. og 31. maj.
 

I det omfang vi opholdt os i
gaderne tæt på Rådhuspladsen
under/efter Distortion, så vi ikke
noget tilsyn. Onsdagen var
fredeligere end torsdagen. Om
torsdagen så vi ikke nogen som
gik rundt og afbrød de unges fest
eller bad dem vise hensyn.
 

8 Støjvagter: Fem
personer på gaden.
 

I det omfang støjvagten har været
til stede har de kun kunnet
regulere støj fra barer og erhverv.
Den store kilde til støj, kom fra de
mange som opholdt sig i gaden og
var højrøstede.
 

 

 

 

Tilladelsen vedr. Rådhuspladsen

  Vilkår Lokaludvalgets bemærkning
9 Opsætning starter

28-05-2018 kl. 10:00.
Nedtagning slutter
01-06-2018 kl. 18:00.
 

Ingen kommentarer.
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10 Lydprøve starter 30-05-2018
kl. 13:00. Lydprøve slutter
30-05-2018 kl. 15:30.
 

Det er svært at vurdere forløbet
for en lydprøve, når man ikke ved
hvad man skal forvente.

11 NUS/NUS ApS skal sikre sig,
at blomsterbedet langs med
Rådhuset, blomsterkasserne
på selve pladsen samt
springvandet bliver
afskærmet mod hærværk.
 

Ifølge gartnerne, der arbejdede i
dagene efter var de tilfredse med
afskærmningen.

12 Kommercielt indhold er typisk
projekt med lokale
erhvervsdrivende, magaziner
eller sponsorer eller
andre leverandører som laver
en scene/event happening
med tilknytning til deres
butik/produkt.
 

Distortion lod ikke til at have
samarbejder med det lokale
erhverv på Rådhuspladsen.
 
De barer/cafeer der har adresse
på/nær Rådhuspladsen, holdt
åbent og havde evt en udendørs
bar den pågældende dag.
 
Der var i år ikke en parallel fest i
Vestergade(komplet med Visitkort,
der anvendte Distortion navnet),
som der var sidste år.
Samtlige klubber holdt dog åbent
med de gener det medførte.
På en normal torsdag, er det ikke
normalt at alle barer i Vestergade
holder åben, som var det fredag
eller lørdag.
 

   
Hovedtilladelsen:
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13 Der må være musik eller
speak ved arrangementet i
tidsrummet 16:00 – 22:00
med undtagelse af
Rådhuspladsen, hvor der må
være musik eller speak i
tidsrummet 16:00 - 01:00.
Uden for disse tidsrum, må
der ikke være musik eller
speak ved arrangementet.
OBS LYDPRØVER FRA
KL.14.00 – 16.00!
 
Lydprøver skal så vidt muligt
afholdes med anvendelse af
teknisk udstyr som
begrænser støjbelastningen i
omgivelserne fx i form af
mindre højttalere opstillet ved
mixerpositioner, således at
lydmanden får en
tilnærmelsesvis ægte
fornemmelse af live-lyden.
 

Det skal afklares hvordan
tilladelsen på Rådhuspladsen er
givet og hvornår.
Det skal afklares om tilladelsen
om at spille musik først blev givet
til kl 24, hvor de i sidste øjeblik fik
tilladelse til at spille musik til kl 01.
Meningen skulle være at
musikken stoppede kl 24,
hvorefter man havde en time til at
få alle væk.
Det der sandsynliggør dette, var et
banner og facebookopslag, som
sagde at musikken ville stoppe kl
24 ligesom Distortions egen
hjemmeside sætter sluttidspunktet
til kl 24.
De to informations sedler, der blev
hængt op ganske få steder,
angiver et sluttidspunkt til kl 01,
men det betyder måske blot at det
var der alle personer skulle være
væk fra området, før oprydningen
begynder.
 
Såfremt at Distortion i sidste
øjeblik fik tilladelse til at spille til kl
01, skal det afklares efter hvilken
evaluering og med hvilke parter
beslutningen er taget.
 

14 På lokaliteter, der ikke er
omfattet af forskriften, stilles
vilkår om at det
gennemsnitlige lydniveau
ikke må overstige Leq 80 dB
(A) på facade ved nærmeste
beboelse.
 

Ingen kommentarer
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15 Arrangøren skal med henblik
på at mindske nabogenerne
sikre en solid lokal forankring
af arrangementet. Lokal
forankring skal bl.a. ske via
rettidig, grundig og relevant
information til berørte naboer,
erhverv mv.
 
Arrangøren skal invitere til
samarbejde og dialog og stå i
spidsen for at videndele
løsninger for opdæmning af
hærværk imellem
beboerforeninger,
institutioner mv.
 
Arrangøren skal udvise
fremdrift for at indføre
initiativerne i deres strategi
2017-2020, herunder strategi
for en mere lokal og voksen
byfest der tiltaler 30+ og
børnefamilier.
 
Arrangøren skal udvise
initiativ til at indgå i møder
med relevante lokaludvalg og
erhvervsforeninger med
henblik på øget inddragelse
og høring af erhvervslivets
synspunkter.
 

Som beskrevet tidligere var
beboerinformationen ikke god nok.
Det er muligt at Rådhuspladsen
isoleret set ikke har direkte
naboer, men tæt på er der
beboelseskvarterer, som kunne
høre musikken fra
Rådhuspladsen.
Kvarterer tæt på Rådhuspladsen
har en høj andel af beboelse og
alkoholbevillinger og lægger tæt
på Rådhuspladsen både i
fugleflugtslinie og gåafstand. De
barer, der befinder sig i
lokalområdet er med ganske få
undtagelser ikke lokalforankrede.
 
Dagen efter Distortion var der flere
tilfælde af hærværk i form af
oprodede blomsterkrukker og
graffiti i lokalområdet omkring
Rådhuspladsen. De berørte
områder lægger teknisk set
udenfor Distortions område.
Det skal afklares om det med en
gade som Vestergade med så høj
koncentration af alkoholbevillinger
til kl 5, er realistisk at holde et
arrangement med Distortions
karakter på Rådhuspladsen, klods
op af Vestergade.
 
Til arrangementet på
Rådhuspladsen så de fleste af
deltagerne meget unge ud.
Efterhånden som det blev nat, var
det tydeligt at arrangementet
typisk bestod af unge, der ville
feste mens kan kunne se hoteller
og andet erhverv holdt lukket eller
kom med tilbud til deres gæster,
som kunne afbøde støjgenerne fra
arrangementet.
I nærliggende Vestergade og
Studiestræde benyttede de mange
barer sig af Distortion ved at holde
ekstraordinært åbent. Men dette
medførte blot yderligere støjgener
fra gæster, som sjældent kommer
fra lokalområdet og typisk er unge.
Cafeer og barer i nærheden af/på
Rådhuspladsen havde udendørs
højtalere og udendørs bar på
dagen og deres klientel var ældre,
men det var ikke et sted man så
børnefamilier.
 
Der var et dialogmøde imellem
Distortion og IBLU før Distortion
2018. IBLU blev dog først
inddraget efter at tilladelsen til
arrangementet var givet.
Efterfølgende var der efter behov
kommunikation imellem den lokale
beboerforening og Distortion,
foranlediget af beboerforeningen.
Der er specielle forhold på
Rådhuspladsen, såsom ingen
miljøkrav og et aktivt natteliv tæt
på Rådhuspladsen, der gør at
områder for interessenter skal
udvides til flere end blot de
umiddelbare naboer på
Rådhuspladsen.
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16 NUS/NUS er ansvarlig for at
bemande deres
beboertelefon tilstrækkeligt til,
at borgere hurtigt kan komme
i kontakt med den ansvarlige
arrangør, både før, under og
efter arrangementet.
 

Beboertelefonen havde i perioder
lange ventetider før der blev
svaret. Det man typisk ville klage
over var, at man kunne høre
musik fra Rådhuspladsen, som
ikke er underlagt miljøkrav og
derfor kan høres langt væk. Et
problem, som Distortion kun kan
gøre noget ved, såfremt de og
kommunen vælger at sætte
lydniveauet lavere, som der f.eks.
var året før.
Derudover har Distortion på
Rådhuspladsen, så mange afledte
effekter, som Distortion ikke kan
styre. De mest fremtrædende
eksempler er politiets helikopter
og det aktive nærliggende natteliv.
Selv om beboerinformationen er
bedre end ingenting, skal der et
initiativ til, som også medtager de
afledte effekter, som Distortion
formelt set ikke er ansvarlig for.
 

17 Større madvogne,
generatorer og lign. skal
indtegnes på opstillingsplaner
ud fra et hensyntagen til, at
det ikke reducerer adgangen
til det eksisterende
erhvervsliv
væsentligt.Arrangøren skal
sikre, at der ikke placeres
madboder ud for
eksisterende restauranter og
udeserveringer medmindre
det er en samarbejdspartner.
 

Der var ud over Distortions scene
og de eksisterende restauranter,
cafeer og barer ikke andre nye
ekstraordinære tiltag på
Rådhuspladsen.
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18 Af sikkerhedsmæssige
årsager skal der som
minimum være 4 meters fri
passage til
udrykningskøretøjer på alle
veje. Fortov og cykelsti må
ikke medregnes, medmindre
der foreligger en dispensation
fra Københavns
Brandvæsen.
 

Ingen kommentarer
 
 
 
 
 
 

19 Der må af
sikkerhedsmæssige årsager
ikke opstilles grill, fakler eller
lignende, med mindre dette
er
forhåndsgodkendt af
Københavns Kommune,
Teknik- og Miljøforvaltningen,
Byliv. Ved tilladelse til brug af
åben ild skal dette være
afskærmet og under fuldt
opsyn.
 

Der var efter hvad vi så ikke tiltag
af den karakter.
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20 Udnyttelse af denne tilladelse
er betinget af, at alle krav i
byggelovgivningen er
overholdt.
Fx kan certificerede mobile
scener og tribuner opstilles
uden særskilt byggetilladelse,
mens al anden opstilling af
scener, podier, tribuner, telte
mv. kræver byggetilladelse
og skal overholde de
gældende betingelser
deriblandt
bygningsreglementet.
Af hensyn til naboerne er
udnyttelse af denne tilladelse
endvidere betinget af, at der
ikke i forbindelse med
arrangementet opstilles
scener, tribuner, eller
lignende på privat grund,
uden at NUS/NUS ApS
forinden har sikret sig en
aftale med grundejer.
Opstilling foran porte,
opgange mv. er ikke tilladt.
Der må ikke opstilles
materiale på adgangsveje,
Medmindre, der foreligger en
dispensation
 

Ingen kommentar

21 NUS/NUS ApS skal sikre sig,
at der ikke afspærres
personlige Handicap
parkeringspladser, uden der
er informeret grundigt og i
god tid.
 

Ingen kommentar
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22 NUS/NUS ApS er ansvarlig
for, at arrangementsområdet
afleveres renholdt, efter at
arrangementet er afholdt.
Denne forpligtelse omfatter
både oprydning og rengøring.
Det er endvidere ikke tilladt at
smide/kaste med konfetti,
glimmer mv.
 

NUS/NUS holdt sikkert
Rådhuspladsen fri for affald.
Det store problem ved
Rådhuspladsen er, at når der er
fest på Rådhuspladsen bliver der
holdt fest i
Vestergade/Studiestræde. En fest
Distortion ikke er ansvarlig for,
men årsag til. Der var problemer
med affald i disse områder.
TMF gjorde rent efter midnat
onsdag og torsdag i Nørre
Kvarter, hvor der lægger intet eller
meget lidt affald, men der lå stadig
meget affald fredag morgen.
 
 

23 Forsyningsledninger
(strøm/vand mv.) skal
ophænges i minimum 3,0
meters højde over fortovs
terræn (4,5 m over
cykelsti/kørebane).
 

Ingen kommentar
 

24 Sikring af træer inklusiv
grene, rødder og stammer på
arrangementsområdet er
NUS/NUS ApS ansvar,
uanset om en eventuel skade
kan tilregnes NUS/NUS ApS
eller ej. Hvis der sker
beskadigelse af træer i
forbindelse af arrangementet
vil kommunen rejse
erstatningskrav overfor
NUS/NUS ApS.
 

Ingen kommentar
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25 Alle skader på Byinventar
(herunder fx bænke, trafiklys,
vejskilte, lygtepæle,
cykelstativer, el-skabe,
skraldespande,
busstoppesteder, postkasser,
brandhaner, p-automater,
reklamestandere, bede,
stolper, træer, ladestationer til
bycykler og el-biler mv.) på
arrangementsområdet er
NusNus ApS ansvar, uanset
om skaden kan tilregnes
arrangøren eller ej, og/eller
om der foreligger skyld eller
ej.
NusNus ApS er ansvarlig for
at sikre inventaret på
arrangementsområdet.
Det byinventar, der er en del
af den trafikale infrastruktur
skal ydes særlig beskyttelse.
Følgende områder med
lyssignaler skal sikres under
afholdelsen af
arrangementet, eksempelvis
ved opsyn af professionelt
mandskab:
1. HCAB/Vesterbrogade
2. Strøgets indgang (vester
Voldgade/Frederiksberggade)
(…)
8. Nørrebrogade, Sortedam
Dosseringen
 

Ingen kommentar.
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ingen kommentarer
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26 NUS/NUS ApS skal med
henblik på at mindske
nabogener indsende
køreplan for nedsætning og
håndtering af
hastighedsdæmpende
foranstaltninger eller lignende
terrorsikring, der måtte stilles
vilkår om fra
sikkerhedsmyndighederne.
Procesplanen for nedsætning
af forventet terrorsikring skal i
videst mulige omfang under
hensyn til
sikkerhedsmyndighedernes
vilkår - tage højde for, at
færrest mulige
parkeringspladser inddrages
samt at trafikerede veje
lukkes senest muligt.
Der skal foreligge en
godkendt handleplan til
gennemførsel af
ovenstående. NUS/NUS er
ansvarlig for at orientere
busselskaberne med
orientering om lukning af
veje. NUS/NUS skal
bemande afspærringer ved
de mest trafikerede veje.
 

 
Der er ingen kommentarer til
Distortions side af ansvaret.
 
Politiet havde en helikopter
hængende over beboede områder
af indre by, som i lange perioder
var mere generende end
musikken fra Rådhuspladsen.
 
Taget i betragtning hvor mange
beboelses områder der er i
nærheden af Rådhuspladsen, som
skulle høre på helikopteren
onsdag og torsdag frem til kl 01,
må man overveje om
Rådhuspladsen er et godt sted for
et arrangement med så store krav
til styring af menneskemængder
som Distortion.

27 NUS/NUS ApS skal med
henblik på at mindske
nabogener fra glaskår og
imødekomme
renholdelsesproblematikker
sikre, at der etableres
”tæpper” på de grønne
områder, som bliver vurderet
særligt udsatte af Teknik- og
Miljøforvaltningen. Særligt
udsatte grønne områder, der
skal ydes særlig beskyttelse
med filtdug: Dronning Louises
Bro, de vestlige plæner

Lokale gartnere sagde, at der ikke
var problemer med bedene ved
Rådhuset efter Distortion.
 
Der var dog tilfælde af hærværk
imod blomsterkrukker og glasskår
på vejen i Vestergade udenfor
Distortions område.
 
Problemet er at Distortion
forårsager afledte effekter, som de
ikke er ansvarlige for, da festen i
Vestergade afholdes af etablerede
barer og ligger udenfor Distortions
område.
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28 Drikkevarer skal altid
serveres i engangsemballage
fx plastbægere. Der må
under ingen omstændigheder
sælges eller uddeles
drikkevarer i glasflasker eller
dåser.
 

Der var sikkert ingen problemer
ved Distortions arrangement på
Rådhuspladsen. 
Men med en døgnnetto i
nærheden og mange nærliggende
barer tæt på Rådhuspladsen, var
der en del glasskår både på
Rådhuspladsen udenfor
Distortions indhegning og i de
nærliggende gader med meget
natteliv.
 

29 Eksponering af sponsorer må
kun ske i begrænset omfang,
og kun efter aftale med
Center for Trafik og Byliv. Du
må ikke ophænge plakater og
lignende i træer og byudstyr.
 

Ingen kommentarer

30 Parkering er forbudt i parker
samt på torve og pladser.
Hvis du har fået dispensation,
skal tilladelsen anbringes i
forruden i bilen. Parkering af
køretøjer uden tilladelse kan
medføre en parkeringsafgift.
 

Ingen kommentarer

 

 

  Øvrige kommentarer Lokaludvalgets kommentar
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31 Det tilladte lydniveau på
Rådhuspladsen

Rådhuspladsen er som udgangspunkt ikke
underlagt miljøvilkår.
 
Selvom Rådhuspladsen ikke er underlagt
miljøkrav skrev Distortion under
Naboinformation, at der var strenge krav til, hvor
højt de måtte spille.
 
Der blev ifølge dokumentet ”om vilkårerne for
Distortion 2018 i indre by” vurderet at man på
baggrund af evalueringer fra sidste år kunne
spille højere i år end sidste år. Resultatet var at
folk, at flere var generet af musik fra
Rådhuspladsen i år. Så spørgsmålet er:
Hvordan og med hvem blev musikniveauet for
sidste år vurderet?
Hvor højt blev der spillet hh. i år og sidste år ved
nærmeste facade og blev det vurderet, hvor
langt væk musikken ville kunne høres?
 

32 Distortions lyshow Under Distortion var der et lysshow, som
bevægede sig op og ned af husfacader langs
hele H. C. Andersens Boulevard og Vester
Voldgade ned imod Nørre Vold gade.
Dagen efter var lysshowet mere koncentreret
omkring scenen, men der var fortsat lysstråler
op og ned af facader langs begge gader som
dagen før. De forekom bare sjældnere.
Se link på:
https://youtu.be/Nn-q6zI0Ci0 , hjørnet HC
Andersens boulevard og Hammerichsgade
https://youtu.be/gcp8h9SEFwU , HC andersens
boulevard oppe ved Rådhuspladsen
https://www.youtube.com/watch?v=zxzHpd-Wt-w
, Vesterbrogade mod Rådhuspladsen
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33 Styring af de
festivaldeltagerne

Ved et arrangement på Distortions størrelse er
det vigtigt at kunne minimere gener ved at kunne
styre festivaldeltagerne før, under og efter
arrangementet.
 
Lidt efter kl 23 torsdag aften blev scenen på
Rådhuspladsen lukket pga for mange personer.
Scenen blev lukket kort tid efter at de andre
scener lukkede og kort før et indslag kaldet
”Distortion All-stars (surprise) skulle spille.
 
Vi blev fortalt at der i år 2017 var for mange
personer fordi man havde et stort indslag på
Rådhuspladsen, imens de øvrige scener var
tomme. Dette betød at flere end beregnet tog
imod Rådhuspladsen. Man ville undgå en
lignende situation i år.
 
En scene der ligger centralt, spiller længe efter
at de øvrige scener er lukket og ligger tæt på et
aktivt natteliv i nærliggende beboelseskvarterer,
stiller dette krav til arrangørens håndtering af
festivaldeltagerne, for at minimere generne.

34 Arrangementet på
Rådhuspladsens formål

Placeringen blev oprindeligt foreslået for at få
Distortiongængere væk fra brokvartererne og ind
til Rådhuspladsen, hvor deltageren ideelt set
kunne komme hjem uden at genere
omgivelserne.
 
Desværre ligger Rådhuspladsen tæt på gader
med et aktivt natteliv, som har en fast høj
støjbelastning året rundt, hvorfor det er sært at
det område skal aflaste brokvartererne, der har
færre alkoholbevillinger.
 
Såfremt at Distortion skal være på
Rådhuspladsen, skal man holde fast i at
Distortion ikke må blive en almindelig fest blandt
de øvrige fester til Distortion, men forblive en
aflastningsfest. Derudover skal man gøre mere
for at dæmpe festen i Vestergade og
Studiestræde under Distortion.
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35 Lydgener ifb med
sikkerhed

Der var onsdag og torsdag fra sen aften til kl 01
en støjende helikopter hængende over beboede
områder i indre by. Det må tages med i
evalueringen Distortion på Rådhuspladsen, at
beboerne ikke kun er generet af musikken, men
sikkerhedstiltag som en støjende helikopter.
 

36 Rengøring i Nørre kvarter
foretaget af TMF

Efter midnat udførte TMF en rengøring i Nørre
kvarter med fejevogne.
Denne rengøring er både støjende og overflødig.
Der ligger ikke meget affald lidt efter midnat i
Nørre kvarter. Festen i Vestergade og
Studiestræde starter, når arrangementet på
Rådhuspladsen er slut. Affaldsproblemet i Nørre
kvarter bliver værre og værre efterhånden som
denne fest tager fat.
 
Denne oprydning lidt kl 01 har ingen funktion, er
støjende og må gerne spares væk.
 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt evalueringen, sender formanden den til Teknik- og Miljøforvaltningen,
Kultur- og Fritidsforvaltningen og Københavns Politi og NUS/NUS ApS.

Beslutning

1. Tiltrådte ændringsforslag til den foreslåede henvendelse til Teknik- og
Miljøforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen,  Københavns Politi og NUS/NUS ApS:

Stillet af Bent Lohmann: Der er behov for en plan for tilstrømningen af publikum til
arrangementerne samt til hvordan publikum skal forlade dem igen. Planen skal indeholde
flugtveje. Under Distortion 2018 dannede der sig et festoptog fra arrangementerne ved
Dronning Louises Bro til Rådhuspladsen.

Stillet af Ulla Ekberg: Det var sigende for forholdene på Rådhuspladsen, at Natteravnene blev
tilkaldt. Arrangørernes opsyn med arrangementet var tilsyneladende ikke tilstrækkelig.

Stillet af Hannibal C. Holt: Det er Teknik- og Miljøforvaltningen og politiets opgave at sikre
orden, ikke lokaludvalgets. Det er derfor absurd, at lokaludvalget bliver nødt til at udarbejde
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denne evaluering.

Stillet af Hannibal C. Holt: Kommunen er bange for at regulere området. Arrangørerne får en ny
chance år efter år, selv om de har vist, at de ikke har styr på arrangementerne. Men brud på
regler og vilkår bør have en konsekvens. Kommunen bør sende et signal til branchen om, at
regler og vilkår håndhæves.

Stillet af Kjeld A. Larsen: Distortion bør holde et års pause.

Stillet af Jan Frederik Hansen: Distortion er udtryk for en kulturpolitik, som man politisk bør tage
op.

Stillet af Bent Lohmann: Det undrer, at kommunen giver støtte til Distortion, når
distortion-arrangementerne belaster byen. 
    

Lokaludvalget godkendte evalueringen af Distortion 2018 i Indre By, der fremgår af løsningsafsnittet,
med de tiltrådte ændringsforslag, idet det bemyndigede Bent Lohmann til at foretage redaktionelle
ændringer sammen med Sally Mountfield. Evalueringen sendes til Teknik- og
Miljøforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og Københavns Politi og NUS/NUS ApS.      

 

 

Bilag
1. Billeder fra Distortion 2018
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INDRE BY LOKALUDVALG

5.  Høringssvar om revision af Restaurationsforskriften (2018-0210488)

indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om revision af
”Forskrift vedrørende miljøkrav i forbindelse med indretning og drift af restaurationer i Københavns
Kommune”.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om revision af
”Forskrift vedrørende miljøkrav i forbindelse med indretning og drift af restaurationer i
Københavns Kommune”, der fremgå af løsningsafsnittet.

2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen til sammen
med sekretariatet at udforme et spørgeskema vedrørende Forskrift vedrørende miljøkrav i
forbindelse med indretning og drift af restaurationer i Københavns Kommune”, som borgerne
kan udfylde via lokaludvalgets hjemmeside jf. løsningsafsnittet.

3. At Indre By Lokaludvalg afsætter 3.000 kr. til annoncering af muligheden for at udfylde
spørgeskemaet. Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.

4. at Indre By Lokaludvalg tager til efterretning, at formanden på vegne af lokaludvalget har bedt
Teknik- og Miljøforvaltningen om aktindsigt i alle gældende tilladelser til udendørsserveringer i
Indre By Lokaludvalgs område. Formålet med dette er at offentliggøre, hvad der er givet
tilladelse til hvor med henblik på at få borgernes respons på, om tilladelserne overholdes.

5. At Indre By Lokaludvalg afsætter 3.000 kr. til annoncering af muligheden for at kommentere på
gældende tilladelser til udendørsserveringer. Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen har den 18. maj 2018 sendt udkast til revision af ”Forskrift vedrørende
miljøkrav i forbindelse med indretning og drift af restaurationer i Københavns Kommune” i offentlig
høring på bliv hørt-portalen med svarfrist den 19. august 2018.

Formålet med revisionen er at opdatere forskriften og stramme op på de forhold, der i relation til
Restaurations- og Nattelivsplanens indsats kan hjælpe til at nedbringe støj- eller lugtgener.

Der er særligt fire opmærksomhedspunkter, skriver forvaltningen:

• Alle restaurationer, der spiller højere end baggrundsmusik, skal være forsynet med lydsluse.
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• Alle restaurationer, der spiller højere end baggrundsmusik skal udarbejde en støjmålerapport
samt indregulere, blokere og plombere musikanlæg og lign.

• •Restaurationer må ikke spille musik udendørs på offentligt areal undtagen ved en særlig
• anledning, og da kun efter tilladelse.
• •Vinduer og døre skal være lukkede, i perioder hvor driften kan medføre støj- og lugtgener.

Løsning

 Høringssvar

Sagen har været drøftet i Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen. På baggrund af drøftelsen
foreslår formanden følgende høringssvar:

"Teknik- og Miljøforvaltningen har sendt udkast til revision af ”Forskrift vedrørende miljøkrav i
forbindelse med indretning og drift af restaurationer i Københavns Kommune” i offentlig høring på bliv
hørt-portalen med svarfrist den 19. august 2018.

Borgerdialog

For at få Indre Bys borgeres erfaringer med restaurationer i beboelsesområder frem har
lokaludvalget bedt borgerne forholde sig til en række udsagn. Det er sket via lokaludvalgets
hjemmeside. Bilaget med resultatet af undersøgelsen sendes til forvaltningen senest den 31. august
2018.

Lokaludvalgets holdning

Bemærkning til § 1:

Det bør præciseres, at forskriften også gælder for restaurationer mv. til vands. I Indre By ligger der
bl.a. restaurationer til kaj ved Havnegade-promenaden med beboelsesejendomme over for.

Bemærkning til § 2:

• I definitionen af "restauration" bør man tillige nævne spillesteder samt hoteller og youth hostels,
da vi kan se, at flere af dem har åben facade eller tagterrasse med servering, musik mv.

• I definitionen af "restauration" bør man tillige nævne pop up-etablissementer, foodtrucks,
pølsevogne, partybusser o.l.

• Med hensyn til krav til udendørs installationer og indendørs installationer henvises til bilag 1.
Her er der forskellige støjgrænser for hhv. "Bykerne", "Etagebolig" og "Åben/lavbolig".
Begreberne bør konkretiseres, så beboere og restauratører ved hvilke vilkår, der gælder i deres
gade.

• Der henvises til bilag 1. Her skriver man, at maksimalværdien af støjniveauet om natten i
område med bykerne eller etagebolig ikke må overstige 55 dB (A). I bilaget bør man
forklare, hvad maksimalværdien konkret betyder for beboerne.

Bemærkning til § 3:
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• Paragraffen bør også gælde for udendørs musikanlæg og TV. Vi har set og hørt højtalere og
TV ved udendørsserveringer.

Bemærkning til § 6:

• Vi foreslår, at paragraffen formuleres: "Driften af restaurationer må ikke give anledning til
støjgener og væsentlige lugtgener i omgivelserne."

Bemærkning til § 8.

• Det fremgår, at ved drift af restaurationer skal vinduer og døre til det fri holdes lukkede. Som
nævnt har vi set spillesteder samt hoteller og youth hostel  med åben facade og  tagterrasse
med servering, musik mv. Er de omfattet af denne paragraf?

Bemærkning til § 10:

• Det bør fremgå, at paragraffen også gælder for opbevaring af møblement, ligesom det bør
fremgå, at fællesarealerne ikke må benyttes af restaurationernes personale, når de holder
pause.

Bemærkning til § 11:

• Vi beder om, at paragraffen formuleres: "Rengøring og affaldshåndtering i og ved restaurationer
beliggende i og ved beboelsesejendomme, skal finde sted i tidsrummet kl. 07.00-22.00."
Dermed vil paragraffen dels omfatte udendørsservering og dels sikre ordentlige forhold for
beboere i restaurationernes omgivelser. 

Bemærkninger til § 12:

• Vi ser ingen grund til, at restauratører i Nyhavn skal have særligt favorable vilkår.
• Nattelivet omkring Rådhuspladsen er råt. Det kan dæmpes med et krav om, at

udendørsserveringer i området ophører kl. 24.00 og ikke kl. 02.00.

Bemærkning til § 13:

• Vi beder om, at paragraffen formuleres: "Udendørs levende musik og musik fra musikanlæg er
ikke tilladt på offentligt areal for restaurationer."

Bemærkning til § 14:

• Vi beder om at paragraffen formuleres: "Støj- og lugtgener i omgivelserne i forbindelse
med levering, opbevaring og håndtering af varer samt i forbindelse med opbevaring, håndtering
og bortskaffelse af affald skal holdes på et minimum."

 

Med venlig hilsen
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Bent Lohmann,
formand"

 

Spørgeskema

Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen foreslår, at lokaludvalget bemyndiger gruppen til at
udforme et spørgeskema vedrørende ”Forskrift vedrørende miljøkrav i forbindelse med indretning og
drift af restaurationer i Københavns Kommune”. Borgerne i Indre By vil blive bedt om at tage stilling
til otte udsagn om  varelevering, affaldsafhentning, renhold, støj fra installationer, støj fra
restaurationsdriften, baggrundsmusik og udendørs musik. Formålet er at få afdækket i hvilke gader
og i forhold til hvilke restaurationer, der er særlige problematikker, som lokaludvalget kan tage op
med forvaltningen.

Borgerne vil kunne besvare spørgeskemaet via lokaludvalgets hjemmeside i perioden 17.-26. august
2018. Muligheden for at udforme spørgeskemaet annonceres i et lokalt medie den 22. august 2018
samt på lokaludvalgets hjemmeside og facebookside. Endvidere annonceres det i lokaludvalgets
nyhedsbrev, der udsendes den 17. august 2018. 

Sammen med sekretariatet konkluderer arbejdsgruppen på undersøgelsen den 27. august 2018, så
formanden kan sende resultaterne til Teknik- og Miljøforvaltningen senest den 31. august 2018.

Overblik over udendørsserveringer

Efter aftale med Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen har formanden den 10. august 2018 bedt
Teknik- og Miljøforvaltningen om aktindsigt i alle gældende tilladelser til udendørsserveringer i Indre
By Lokaludvalgs område. Formålet med dette er at offentliggøre, hvad der er givet tilladelse til hvor
med henblik på at få borgernes respons på, om tilladelserne overholdes.

Når tilladelserne foreligger og sekretariatet har skrevet vilkårene sammen til et overskueligt
dokument, lægges dokumentet på lokaludvalgets hjemmeside. her vil borgerne kunne kommentere
tilladelserne i en periode på 14 dage. 

Muligheden for at kommentere tilladelserne annonceres i et lokalt medie samt på lokaludvalgets
hjemmeside og facebookside og i lokaludvalgets nyhedsbrev. 

I lokaludvalgsmødet i oktober 2018 tager lokaludvalget stilling til, hvordan det skal tage borgernes
meldinger op med Teknik- og Miljøforvaltningen.

Økonomi

Det foreslås, at lokaludvalget afsætter 3.000 kr. til annoncering af muligheden for at udfylde
spørgeskemaet.

Det foreslås, at lokaludvalget afsætter 3.000 kr. til annoncering af muligheden for at kommentere på
gældende tilladelser til udendørsserveringer. Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.
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Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, lægger sekretariatet det på bliv hørt-portalen.

Formanden sender resultatet af spørgeskemaundersøgelsen til Teknik- og Miljøforvaltningen senest
den 31. august 2018.

I lokaludvalgsmødet i oktober 2018 tager lokaludvalget stilling til, hvordan det skal tage borgernes
meldinger vedrørende udendørsserveringer op med Teknik- og Miljøforvaltningen.

Teknik- og Miljøforvaltningen forventer, at Borgerrepræsentationen vedtager forskriften ultimo 2018.

Beslutning

1. Om høringssvaret:
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at afsnittet "Lokaludvalgets
holdning" indledes med følgende sætninger:
"Det skal understreges at der i dag er flere gode regler på området, som skal overholdes og
have en konsekvens, såfremt at reglerne brydes. 
Derudover bør man også nævne støjgener fra varelevering, som ligeledes kan finde sted på
alle tider af døgnet."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at
følgende sætning indføjes som bemærkning til § 2:
"Ved behandling af tilladelser i de smalle gader i Indre By skal der tages hensyn til særlige
lydfænomener; især det forhold, at lyden kastes op mellem husene og nærmest forstærkes i
3.-5. sals højde."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at følgende sætning
indføjes som bemærkning til § 4:
"Det skal indskærpes at undtagelser for tiltag som lydsluser i f.eks. fredede bygninger, skal
undgås."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at følgende sætning indføjes
som bemærkning til § 6:
"Denne paragraf bør også indeholde krav om, at restauranter sikrer, at støj fra egne gæster
ikke er højlydt."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at følgende sætning indføjes
som bemærkning til § 11:
"Det skal konkretiseres, at oprydning skal finde sted på en ikke-støjende måde. Det skal
præciseres, at  dette også skal gælde ved fællesarealer, som grænser op til beboelse, såsom
gårde, trappeopgange mv."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at følgende sætning indføjes
som bemærkning til § 14:
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"Paragraffen skal også omfatte affaldsafhentning, som i dag kan foregå før kl 07.00 og være
støjende."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Dorthe Lindberg om, at der indføjes en
bemærkning om, at lugtgener fra restaurationernes affald skal reguleres i forskriften.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Steen Juhl Olesen og Bent Lohmann om, at alle
kajstrækninger i Indre By med restaurationer på vandet omtales under lokaludvalgets
bemærkning til § 1.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at i høringssvaret spørger
lokaludvalget om hvem, der har ansvar for, at gæster, der benytter restaurationernes
udendørsserveringer, ikke støjer. 

       
Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om revision af ”Forskrift
vedrørende miljøkrav i forbindelse med indretning og drift af restaurationer i Københavns
Kommune”, der fremgå af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag.

2. Lokaludvalget bemyndigede Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen til sammen med
sekretariatet at udforme et spørgeskema vedrørende "Forskrift vedrørende miljøkrav i
forbindelse med indretning og drift af restaurationer i Københavns Kommune”, som borgerne
kan udfylde via lokaludvalgets hjemmeside jf. løsningsafsnittet. 

3. Lokaludvalget afsatte 3.000 kr. til annoncering af muligheden for at udfylde spørgeskemaet.
Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.

4. Lokaludvalget tog til efterretning, at formanden på vegne af lokaludvalget har bedt Teknik- og
Miljøforvaltningen om aktindsigt i alle gældende tilladelser til udendørsserveringer i Indre By
Lokaludvalgs område. Formålet med dette er at offentliggøre, hvad der er givet tilladelse til hvor
med henblik på at få borgernes respons på, om tilladelserne overholdes.

5. Lokaludvalget afsatte 3.000 kr. til annoncering af muligheden for at kommentere på gældende
tilladelser til udendørsserveringer. Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.

Bilag
1. Udkast til forskrift for indretning og drift af restaurationer
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INDRE BY LOKALUDVALG

6.  Høringssvar om butiksstørrelser i detailhandlen (2018-0213658)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar om "Forslag til kommuneplantillæg for
Butiksstørrelser i detailhandlen".

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret om "Forslag til kommuneplantillæg for
Butiksstørrelser i detailhandlen", der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Økonomiforvaltningen har den 7. juni 2018 sendt  "Forslag til kommuneplantillæg for Butiksstørrelser
i detailhandlen" i offentlig høring på bliv hørt-portalen med svarfrist den 9. september 2018.

Borgerrepræsentationen har vedtaget, at Økonomiforvaltningen skal udarbejde et
kommuneplantillæg for at indarbejde planlovens nye bestemmelser for butiksstørrelser, dog således
at Kommuneplan 2015 overordnede detailhandelsstruktur respekteres. Der gennemføres et tillæg nu,
i stedet for at vente til den kommende kommuneplanrevision, for at imødekomme efterspørgslen efter
muligheden for store udvalgsvarebutikker i City.

Før lovændringen var den maksimale butiksstørrelse for dagligvare- og udvalgsvarebutikker i
bymidter og bydelscentre fastlagt til henholdsvis 3.500 m² og 2.000 m², og den maksimale
butiksstørrelse for butikker i lokalcentre til 1.000 m². Der kan dog hvert fjerde år planlægges for 9
store udvalgsvarebutikker med over 2.000 m² – 3 i City (inkl. Fisketorvet) og 3 i Ørestad City, samt 3 i
de øvrige bymidter under ét.

Med ændringen er den maksimale butiksstørrelse for dagligvarebutikker i bymidter og bydelscentre
fastlagt til 5.000 m² og i lokalcentre til 1.200 m². Grænsen for den maksimale butiksstørrelse for
udvalgsvarebutikker er ophævet og fastlægges derfor af kommunen i kommuneplanen.

Formålet med det kommende kommuneplantillæg er således at ændre Kommuneplan 2015’s
butiksstørrelser inden for Planlovens nye rammer, mens andre forhold i detailhandelsrammerne,
herunder afgrænsning af eller det samlede mulige detailhandelsareal i de enkelte rammer, ikke
forventes at blive ændret. Eventuelle yderligere ændringer vil afvente den kommende revision af
kommuneplanen, der forventes af ske i 2019.
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I de regionale bymidter City, Fisketorvet og Ørestad fastlægges størrelsen på dagligvarebutikker til
planlovens maksimale bruttoetageareal på 5.000 m2. Det maksimale bruttoetageareal for
udvalgsvarebutikker fastlægges ligeledes til 5.000 m2.

Løsning

Formanden foreslår følgende høringssvar:

"Indre By Lokaludvalgs holdning til "Forslag til kommuneplantillæg for Butiksstørrelser i
detailhandlen": kommer til udtryk i følgende to uddrag fra Indre By Bydelsplan 2017:

"Overordnet skal Indre By derfor udvikle sig sådan, at der igen bliver plads til beboere og til
detailhandel i Indre By. Lokaludvalget ønsker at fremme det lokale miljø og særpræg i de forskellige
kvarterer. Indre By skal være for alle og ikke kun for gæsterne."

"Butiksstrukturen i Indre By skal understøtte, at bydelen rummer beboelse. Specialbutikker og
detailhandel skal igen have fodfæste i Indre By til glæde for hele Hovedstadsregionen. Der pågår en
uheldig udvikling i Indre By, hvor kædeforretninger, restauranter og cafeer er ved at sætte sig på det
hele. De må gerne være her, men gaderne i Indre By skal ikke ligne andre storbyers hovedstrøg.
Indre By skal være stedet, hvor man køber det, man ikke kan få andre steder. En af de måder, man
kan bremse at de små butikker presses ud, er ved at forbyde sammenlægning af butiksarealer, idet
de internationale kæder normalt kræver butikker med et stort areal."

 

I forslaget skriver forvaltningen, at kommuneplantillægget imødekommer efterspørgslen efter
muligheden for store udvalgsvarebutikker i City. Vi beder om at få oplyst, om der foreligger konkrete
ønsker om at etablere store udvalgsvarebutikker i City og i givet fald få oplyst, hvem der har fremsat
ønske om dette.

Der findes ikke nogen grund til at hæve den maksimale forretningsstørrelse. En del af særkendet ved
Middelalderbyen er netop de forholdsvis små butikker og de små butikker skal fortsat prioriteres.
Større butikker hører ikke hjemme i centrum, hvorfor kommunen bør udpege andre steder, hvor man
kan have store butikker, bl.a. ud fra en trafikal begrundelse. 

Derudover opfordrer lokaludvalget kommunen til at stille krav til større butikker og butikscentre om, at
de skal tilbyde mulighed for at låne transport til at køre varer hjem på, fx ladcykler som IKEA nu vil.

Endelig beder lokaludvalget om, at forvaltningen nøje overvejer det foreliggende kommuneplantillæg
samt den kommende kommuneplanstrategi i lyset af udviklingen indenfor e-handel. Medierne omtalte
for nylig, hvordan e-handel har lukket storcentre i USA.

Vi har noteret os forvaltningens bemærkninger i Hvidbogen om 

• hvordan muligheden for at etablere store udvalgsvarebutikker i City (dvs. Middelalderbyen) vil
påvirke detailhandelsstrukturen i Indre By 
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• hvordan trafikstrukturen i Indre By vil udvikle sig: Den offentlige trafik, fodgængertrafik, biltrafik
og -parkering samt cykeltrafik og -parkering.

• hvordan udviklingen indenfor e-handel vil påvirke detailhandlen i Københavns Kommune som
helhed.

Vi beder om, at et notat til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget og lokaludvalget om
udviklingen i butiksstrukturen i Indre By de seneste 25 år indgår i beslutningsgrundlaget.

Lokaludvalget har ikke haft borgerdialog om denne sag.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, lægger sekretariatet det på bliv hørt-portalen.

 

Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at lokaludvalget spørger om, hvorfor
kommunen vil ændre bestemmelserne i kommuneplanen vedr. max. butiksstørrelser, når ændringen i
Planloven ikke forpligter kommunen til ændringerne.

 

Lokaludvalget godkendte høringssvaret om "Forslag til kommuneplantillæg for Butiksstørrelser i
detailhandlen", der fremgår af løsningsafsnittet, med det tiltrådte ændringsforslag.

Bilag
1. Planforslag om butiksstørrelser i detailhandlen
2. Borgerrepræsentationens beslutning
3. Hvidbog
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INDRE BY LOKALUDVALG

7.  Høringssvar om lokalplanforslaget "Ørkenfortet" (2018-0213218)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar om lokalplanforslaget "Ørkenfortet".

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret om lokalplanforslaget "Ørkenfortet", der
fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen har den 2. august 2018 offentliggjort "Tillæg nr. 3 til lokalplan nr. 183
B&W-området ved Christianskirken 'Ørkenfortet' med kommuneplantillæg - lokalplanforslag" på bliv
hørt-portalen. Der er mulighed for at komme med bemærkninger til forslaget frem til den 27.
september 2018.

Ørkenfortet på adressen Strandgade 7 på Christianshavn skal bygges om til et hotel. I mange år har
bygningen været anvendt til bankvirksomhed, men ATP Ejendomme, der ejer bygningen, har
anmodet om et nyt plangrundlag, der muliggør et hotel.

Transformationen omfatter, ud over indre ombygninger, to nye hovedelementer - hhv. om- og
udbygning af basen/stueetagen samt en ny tagetage. Basens bastante udtryk erstattes af et åbent og
transparent udtryk med flere udadvendte funktioner. Hotellets hovedindgang sker fra Strandgade og
på hjørnet af Torvegade og Strandgade etableres adgang til butik. Øverst etableres en ny tagetage
med hotelværelser. Basens nye åbenhed give et mere imødekommende udtryk langs fortov og
cykelsti. Den nye transparente base vil i facadeflugt og højde have reference til de ældre og lavere
huse i Torvegade.

Ved tilføjelsen af en ny tagetage vil bygningen få et lidt slankere gavlmotiv. Tagetagen får en lidt
større etagehøjde end de underliggende etager.

Den eksisterende mur mod Torvegade erstattes af en ny tung stueetage, hvor dybtliggende vindues-
og dørpartier er med til at understrege tyngden. Motivet med en tung stuetage gentages mod
Strandgade og havnen, og skaber herved en sammenhængende stuetage. Stueetagen mod
Torvegade indrettes skal så vidt muligt indrettes med publikumsorienterede funktioner, som fx butik
og café. På grund af Torvegades let skrånende forløb op mod Knippelsbro, vil den sidste del af
facaden ikke kunne bruges til publikumsorienterede funktioner, men der etableres i stedet kik fra
gadeniveau til det, der vil fremstå som kælder, til andre aktive lokaler, som fx hotellets køkken,
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fitnesslokale m.v. Mod havnen vil der være krav om publikumsorienterede funktioner, og der tænkes
indrettet en café/restaurant.

En ny trappeforbindelse ved Knippelsbro, mellem promenade og Torvegade, vil forbedre
forbindelserne for gående. Restaurant, café og bar mod promenaden vil være offentlig tilgængelige,
og der kan etableres et området for udeservering ved basens sydvestlige hjørne umiddelbart over for
havnebussens stoppested.

Taget indrettes som friarealer til bebyggelsen og begrønnes, og der tilføjes flere træer i Strandgade.

Parkeringsdækningen fastsættes, efter en konkret vurdering, til 1 plads pr. 200 m2 serviceerhverv i
området. For detailhandel er normen 1 plads pr. 100 m2.

Den eksisterende bygning har i dag en bebyggelesprocent på 388 % og en højde på 29 meter.
Kommuneplanrammen foreslås ændret til serviceerhverv med en maksimal bebyggelsesprocent på
470 og en maksimal bygningshøjde på 33 m (S3*).

 

Indretning af Ørkenfortet til hotel er ikke i overensstemmelse med den gældende lokalplan nr. 183
B&W-området ved Christianskirken, idet anvendelsen ikke muliggør et hotel og større byggearbejder
forudsætter et tillæg med tilhørende tillæg til Kommuneplan 2015 til lokalplanen.

 

Løsning

Formanden foreslår dette høringssvar:

"Indre By Lokaludvalg har følgende bemærkninger til lokalplanforslaget Ørkenfortet:

• Lokalplanforslaget forholder sig ikke til bygningens udseende set fra havneløbet og fra
Christians Brygge. Det bør det gøre.

• Den gældende planlægning skal respekteres. Dvs. at den nuværende bebyggelsesprocent,  det
nuværende etageantal og den nuværende max. højde på 29 m skal fastholdes. Max.-højden er
inkl. teknisk udstyr på taget.

• Havnepromenaden foran Ørkenfortet bør begrønnes med træer.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, lægger sekretariatet det på bliv hørt-portalen.

Christianshavns Lokaludvalg er vært for et borgermøde om forslaget den 19. august 2018 kl. 14.00 i
"Institut for Samtidskunst - Overgaden" på adressen Overgaden neden Vandet 17. Her vil Teknik- og
Miljøforvaltningen og Henning Larsen Arkitekter præsentere lokalplanforslaget og byggeprojektet.

 

Bilag

Program for Christianshavns Lokaludvalgs debatter den 19. august 2018 om Christianshavn,
heriblandt om lokalplanforslaget "Ørkenfortet":

http://www.c400.dk/program

 

Beslutning
Udsat til lokaludvalgets møde den 13. september 2018.

Bilag
Lokalplanforslag Ørkenfortet
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8.  Høringssvar om plan for visuel kunst (2018-0209960)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Kultur- og Fritidsforvaltningen vedrørende
"Plan for visuel kunst".

Indstilling

Formanden foreslår, 

1. At Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Kultur- og Fritidsforvaltningen vedr. "Plan
for visuel kunst", der fremgår af løsningsafsnittet. 

Problemstilling

Den 26. Juni 2018 sendte Kultur- og Fritidsforvaltningen et udkast til konkrete indsatser i forbindelse
med plan for visuel kunst i høring i lokaludvalgene. Svarfristen er den 28. august 2018.

Forvaltningen oplyser, at med indsatserne styrkes arbejdet med at skabe et mere
sammenhængende, tilgængeligt og synligt kunstmiljø, der tiltrækker borgere og kunstnere fra ind- og
udland, og skaber bedre rammer for vækstlaget, bl.a. ved at sikre interaktion med den etablerede
kunst. 

Indsatsområderne er: 

1. Rådet for Visuel Kunst, som skal sikre kunstfagligheden og være garant for dialogen med byens
borgere. Rådet skal varetage de opgaver, der hidtil har ligget i Billedkunstudvalget, men får dertil en
stærkere rådgivende rolle i forhold til kunst i det offentlige rum og udvikling af det kunstneriske miljø. I
udkastet nævnes bl.a. 

• At rådet skal indlede dialog med Teknik- og Miljøforvaltningen med henblik på at fremme, at
kunst og design bliver en tydeligere del af udtrykket i det offentlige rum og integreres i
byudvikling og design af byrumsinventar. 

• At Rådet i samarbejde med bydelsenheder og lokaludvalg inddrager borgernes holdninger til
kunst lokalt i det offentlige rum. 

2. Kunsthaller og udstillingssteder – Københavns kulturinstitutioner, hvad enten de er statsligt
finansieret, kommunalt finansieret eller privat finansieret, inviteres ind i et fællesskab, som sammen
med andre kunstneriske aktører får til opgave at få kunsten mere ud i det offentlige rum. Samarbejdet
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skal øge dialog og synlighed, og virke på tværs af det permanente og midlertidige, det samtidige og
historiske. I udkastet nævnes bl.a. 

• At man i samarbejde med Teknik- og Miljøforvaltningen vil undersøge mulighederne for at
inddrage kunstnerne til at udforme udtryk ved udvikling af legepladser og rekreative områder. 

• At man i samarbejde med lokaludvalg, bydelsenheder, og idrætsforeninger undersøger
muligheden for at knytte kuratorer og kunstnere til processen med at bruge gangtunneller og
betonflader til kunstneriske formål. 

• At Rådhuset skal udvikles som kulturinstitution og udstillingsfacilitet og styrkes som central
formidler af historie og demokrati

  
3. Kunstuddannelser og kunst i uddannelser - Der vil være fokus på kunst i
uddannelsessammenhænge både i folkeskolen og imellem byens kunstneriske uddannelser og
linjer. 

4. Kunstnerpladser og atelierer – Ved at fokusere på kunstaktører før, under og efter den
professionelle uddannelse for både formidlere og udøvende sikres kunst de bedst mulige rammer. I
udkastet nævnes bl.a., at der skal indledes en dialog om muligheden for at skabe en base for Street
Art i København, fx i form af galleri eller festival. 

Løsning

Nedenstående forslag til høringssvar er baseret på drøftelser i lokaludvalgets åbne arbejdsgruppe
om kunst i det offentlige byrum. I alt har ca. 20 personer deltaget i arbejdsgruppen. Arbejdsgruppen
har haft denne indstilling til kommentering. Ét medlem har kommenteret den:

"Tak for tilsendte udkast til høringssvar, som jeg synes dækker fint drøftelserne i arbejdsgruppen. Jeg
har kun nogle få kommentarer. Jeg forstår ikke helt, hvorfor Lokaludvalget ikke kan støtte et råd for
visuel kunst. Det kan vel aldrig være forkert, at der bliver givet råd på et fagligt grundlag. Kunst skal
ikke kun overlades til den offentlige mening.

Med hensyn til behovet for en designmanual, er det vigtigt, at den også kommer til at omfatte
indretning og møblering i forbindelse med udeservering. Der findes grelle eksempler på udeservering
med bænke mv., som er hentet på "rastepladser", ( f.eks. Landemærket) og som er aldeles uværdige
i et historisk bymiljø.

Forslaget med små buster er nok ikke til at komme udenom, men det hører nok mere til i forbindelse
med en turismepolitik end som en del af en strategi for kunst i det offentlige rum. Hvis man overlader
det til en kunstner at udforme busterne kan man imødese en del diskussion om den konkrete
udformning."

 

Forslag til høringssvar
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Den 26. Juni 2018 sendte Kultur- og Fritidsforvaltningen et udkast til konkrete indsatser i forbindelse
med plan for visuel kunst i høring i lokaludvalgene. 

Borgerdialog 

Dette høringssvar er baseret drøftelser i og kommentarer fra Indre By Lokaludvalgs åbne
arbejdsgruppe om kunst i det offentlige rum. Arbejdsgruppen blev oprettet, fordi lokaludvalget
med Indre By Bydelsplan 2017 har ønsket at fokusere på kunst i Indre Bys byrum, jf. denne tekst i
bydelsplanen: 

"Kunstværker i byrummet skal være vedkommende for Indre By og have kvalitet. Indenfor den
ramme er lokaludvalget åben over for alle former for kunst, hvad enten det er permanent eller
midlertidigt: Monumenter, lysinstallationer, lydbilleder, gavlmalerier, musik osv. Lokaludvalget vil
sammen med interessenter sætte udarbejdelsen af en strategi for kunst i Indre Bys byrum i gang." 

Lokaludvalgets holdning 

Ad. 1. Om et råd for visuel kunst 

Indre By Lokaludvalg tager forbehold for forslaget om et råd for visuel kunst. Vi tager stilling til det,
når der foreligger et udkast til kommissorium. Umiddelbart frygter vi at få et organ, som vil fremme
kunst i Indre Bys byrum, der tiltaler kunstnere og folk med en kunstfaglig baggrund, men som ikke
har opbakning lokalt.  

Med forbeholdene nedenfor vedr. kunst i byrummet kan lokaludvalget støtte forslaget om at fremme,
at kunst og design bliver en tydeligere del af udtrykket i det offentlige rum og integreres i byudvikling
og design af byrumsinventar.  
 

Ad. 2. Om kunsthaller og udstillingssteder  

Overordnet mener Indre By Lokaludvalg, at der ikke er plads til flere permanente kunstværker i Indre
By Lokaludvalgs område, og slet ikke store, modernistiske skulpturer eller installationer i de
gamle byrum. Tværtimod bør man se på, om nogle af de værker, der står der nu, kan fjernes.
Byrummene i Indre By er fyldt op, og der er behov for fx begrønning af byrummene og
flere bænke og  mere cykelparkering.  

Indre By Lokaludvalg er for forslaget i udkast til plan for visuel kunst om samarbejdsprojekter mellem
udstillingssteder, museer og kunsthaller i København, herunder koordinering med fælles billetter,
gensidige henvisninger mm. Det kunne eksempelvis også omfatte fremme af bæredygtig transport af
turister mellem de forskellige steder. 

Vi er også for forslaget om at fremme samarbejdet med private kunstformidlere, bl.a. Copenhagen
Light Festival, jf. nedenfor. Vi er tillige for forslagene om at inddrage kunstnere og kuratorer til at
udforme udtryk ved udvikling af dels legepladser og rekreative områder og dels gangtunneller
og betonflader. Vi kan tilføje terrorsikringer. Dog skal man være forsigtig med at gøre byinventar,
legepladser mm. til egentlige kunstværker. Der vil være behov for en designmanual. Og
det er altafgørende, at de lokale beboere og erhverv samt lokaludvalget inddrages.   
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I udkastet foreslår man, at Rådhuset udvikles som kulturinstitution og udstillingsfacilitet og styrkes
som central formidler af historie og demokrati. Lokaludvalget kan godt se ideen i det, men vi beder
om, at man respekterer, at Rådhuset i sig selv er fornem arkitektur og kunsthåndværk. Og så vidt vi
er orienteret, har Folketingets administration en plan om at indrette Rigsarkiv-bygningen på
Slotsholmen til et formidlingscenter for demokrati.

  

Ad. 3. Om kunstuddannelser og kunst i uddannelser 

Overordnet er lokaludvalget enig i forslaget om at styrke kunst i uddannelserne. Vi foreslår, at man
også inddrager gymnasierne.  

Det nævnes, at Østerbro Bibliotek på Dag Hammarskjölds Allé har en profil som modebibliotek. Det
er nyt for os. Vi beder om at få oplyst, hvad det indebærer, herunder hvad de til- og fravalg, man har
foretaget, fordi biblioteket skal have denne profil,  betyder for de lokale brugere af biblioteket. 

 

Ad. 4. Om kunstnerpladser og atelierer 

I udkastet nævnes, at man vil indlede en dialog om muligheden for at skabe en base for Street Art. Vi
beder om en uddybning af begrebet og om at blive inddraget, hvis det handler om kunst i byrummet. 

 

Konkrete forslag  

Overordnet skal kommunens indsats vedr. Kunst i Indre Bys byrum i hovedsagen handle om
samarbejde med relevante aktører om etablering af forskellige former for kunstfestivaler af en vis
varighed på passende steder i bydelen. 

Tidligere har der været afholdt skulpturbiennale i Kongens Have. Lokaludvalget foreslår, at
kommunen tager initiativ til noget lignende; hvis ikke det er muligt i Kongens Have, så gerne i en park
i Indre By, på den indre side af Søerne eller på havnefronten.  Lokaludvalget ser også gerne, at der
etableres festivaler for biokunst, happenings, lydkunst og scenekunst i byrum. 

Vi har drøftet biokunst og synes, det hænger godt sammen med den profil for København, som
kommunen forsøger at skabe. Kommunen bør have en strategi for biokunst i byrummet. 

Endvidere ser vi gerne, at kommunen gør en indsats for at få flere gavlmalerier i Indre By, fx ved at
oprette en pulje til formålet.  

Vi ser også gerne, at kommunen gør en indsats for at få byggepladshegn samt inddækning af
stilladser på bygninger udsmykket kunstnerisk.  

Derudover foreslår vi en indsats for små buster, monteret på husmurene, af folk med tilknytning til
steder (f.x. Constance Mozart, Lenin, Søren Kierkegaard, Herman Bang, Nina Bang, Georg
Brandes etc).  
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Og endelig foreslår vi en enkelt ”stor” ting, nemlig genopførelse af Københavns vartegn, "Leda med
Svanen", som stod på en søjle i havneløbet ud for bibliotekshaven. Den ses i nedre, venstre hjørne af
prospektet fra 1611 på trappen på anden sal i Rådhuset. 

 

Med venlig hilsen 

Bent Lohmann, 
formand" 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet høringssvaret, sender sekretariatet det til Kultur- og
Fritidsforvaltningen.

I en anden sag på dagsordenen for lokaludvalgets møde den 16. august 2018 skal lokaludvalget
vedtage en strategi for kunst i Indre Bys byrum, som tager udgangspunkt i ovenstående forslag til
høringssvar. 

Bilag

0. Omtalen på Wikipedia af skulpturen "Leda og Svanen" (ikke på papir):

https://da.wikipedia.org/wiki/Leda_og_Svanen_(K%C3%B8benhavn)

 

 

Beslutning
Tiltrådte ændringsforslag til det foreslåede høringssvar:
Stillet af Gunna Starck: Kommunen skal give støtte til husleje til kunstnere og kunstmiljøer og
-fællesskaber i vækstlaget.

Stillet af Gunna Starck: Indre By vil gerne huse kunstnere fra vækstlaget, men huslejerne
vanskeliggør det. ikke desto mindre er der egnede, tomme lokaler i Indre By.

Stillet af Sally Mountfield: "Vis varighed" om kunstfestivaler skal uddybes.

Stillet af Louise Hansen: "Festivaler" skal uddybes.
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Stillet af Kjeld A. Larsen: "små buster, monteret på husmurene" skal forklares med eksempler.

Stillet af Lean Milo: Gavlmalerier kan finansieres af sponsorer. Virksomhederne vil gerne have omtale
af deres sponsorat, men har ikke behov for at få deres logo med på gavlen.

 

Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Kultur- og Fritidsforvaltningen vedr. "Plan for visuel kunst",
der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag, idet formanden blev bemyndiget til
at foretage redaktionelle ændringer. 

Bilag
1. Høringsbrev til lokaludvalgene vedrørende forslag på kultur- og fritidsområdet
2. Plan for visuel kunst - forslag til konkrete indsatser
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INDRE BY LOKALUDVALG

9.  Udkast til principper for kunst i Indre Bys byrum (2018-0214007)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at sende et sæt principper for kunst i Indre Bys byrum i høring hos
relevante interesseorganisationer mv. samt give borgerne mulighed for at kommentere dem på
lokaludvalgets hjemmeside.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender udkast til princippern for kunst i Indre Bys byrum, der
fremgår af løsningsafsnittet

2. at Indre By Lokaludvalg sender principperne i høring hos relevante organisationer mv. ligesom
de lægges på lokaludvalgets hjemmeside, så Indre Bys borgere kan kommentere dem.

3. at Indre By Lokaludvalg vedtager principperne for kunst i Indre Bys byrum i sit møde den 11.
oktober 2018. Kommentarerne fra organisationerne mv. og borgerne indgår i
beslutningsgrundlaget.

4. at Indre By Lokaludvalg afsætter 3.000 kr. til annoncering af muligheden for at kommentere
principperne for kunst i byrummet. Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.

Problemstilling

Den åbne arbejdsgruppe om kunst i Indre Bys byrum har arbejdet videre med en strategi for kunst i
Indre Bys byrum på grundlag af arbejdsgruppens hidtidige arbejde og på grundlag af lokaludvalgets
bemærkninger i mødet den 15. marts 2018 samt på grundlag af Kultur- og Fritidsforvaltningens plan
for visuel kunst jf. en anden sag på dagsordenen for lokaludvalgets møde den 16. august 2018.

Løsning

På baggrund af den åbne arbejdsgruppes arbejde foreslår formanden følgende principper for  kunst i
Indre Bys byrum:

• Indre By har mange permanente kunstværker. I en situation, hvor der både er kamp om
pladsen og om folks opmærksomhed i Indre Bys byrum, er der ikke plads til flere permanente
kunstværker.   

• I Indre By er der plads til alle former for midlertidig kunst med kvalitet: Monumenter, biokunst,
lysinstallationer, lydbilleder, musik osv.

• Kunst i Indre Bys byrum skal involvere til samtale og eftertanke.
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• Kunstfestivaller af en vis varighed beriger Indre By.
• I Indre By vil vi gerne give rum til anderledes kunstneriske udtryksformer, så vi ser gerne, at der

etableres festivaller af en vis varighed for biokunst, happenings, gavlmalerier, lydkunst og
scenekunst i byrummet.

• I Indre By ønsker vi, at byggepladshegn og inddækning af stilladser på bygninger udsmykket
kunstnerisk.

• Kunst og design skal være en tydeligere del af udtrykket i det offentlige rum og integreres i
byudvikling og design af byrumsinventar; dette med respekt for byrumsinventarets funktion.

• I Indre By ser vi gerne små buster, monteret på husmurene, af folk med tilknytning til steder (f.x.
Constance Mozart, Lenin, Søren Kierkegaard, Herman Bang, Nina Bang, Georg Brandes etc).

• Det er altafgørende, at de lokale beboere og erhverv samt lokaludvalget inddrages, når der er
ønske om at placere kunst i Indre Bys byrum.

Principperne skal være styrende for, hvordan lokaludvalget forholder sig til

1. ønsker om at placere kunst i Indre Bys byrum

2. ansøgninger til lokaludvalget om støtte til at vise kunst i Indre Bys byrum.

 

Økonomi

Det foreslås, at der afsættes 3.000 kr. til annoncering af muligheden for at kommentere principperne
for kunst i byrummet. Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.

Videre proces

Principperne sendes i høring hos relevante organisationer mv. ligesom de lægges på lokaludvalgets
hjemmeside, så Indre Bys borgere kan kommentere dem.

Lokaludvalget vedtager principperne for kunst i Indre Bys byrum i sit møde den 11. oktober 2018.
Kommentarerne fra organisationerne mv. og borgerne indgår i beslutningsgrundlaget.

 

Bilag

Indre By Lokaludvalgs beslutning den 15. marts 2018 om udkast til strategi for kunst i byrummet (ikke
på papir):

https://www.kk.dk/indhold/indre-lokaludvalgs-modemateriale/15032018/edoc-agenda/4af1b901-78ef-4b19-9fa6-b544660aa562/31baecd5-faec-4441-a12b-32d8e81761b6

Beslutning
Udsat til lokaludvalgsmødet den 13. september 2018.
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INDRE BY LOKALUDVALG

10.  Ny placering til Danmarksmonumentet / Guldbryllupsmonumentet (2018-0213214)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at foreslå Teknik- og Miljøforvaltningen at placere
Danmarksmonumentet / Guldbryllupsmonumentet foran Tøjhusmuseet.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg foreslår Teknik- og Miljøforvaltningen at placere Danmarksmonumentet
/ Guldbryllupsmonumentet foran Tøjhusmuseet, jf. afsnittet "Problemstilling".

Problemstilling

Medlemsforslag fra Anton Skovle:

"Siden 1930 har Mor Danmark/Guldbryllupsmonumentet været forvist til Küchlers bastion i Østre
Anlæg. Dette helstøbte og kunstnerisk gennemarbejdede udtryk for nationalromantik, som var
stilarten da brokvarterene blev til, må omsider fortjene fremdragelse af glemslen. Udenlands er
denne epoke forlængst taget til nåde efter funktionalismens nådesløse forkastelse af den.
Eksempelvis i München med den store kvindeskulptur Bavaria.

I Danmark opstod guldaldermalerne som reaktion på tab af Norge og statsbankerot. Nationalromantik
blev til efter tabet af Sønderjylland, Holsten og Lauenburg. Mor Danmark figuren betoner med
overflødighedshorn og løver i skjold småstatens ret til eksistens og velstand - hvad udad tabes skal
indad vindes - og ved relieffer det nu demokratiske kongedømmes sans for at skabe internationale
kontakter via ægteskab. 

Siden Istedløvens overførsel til Flensborg kirkegård - efter 70 år  foran Tøjhus og Kgl Bibliotek - er
havnefronten tilføjet voldsomme moderne bygninger. Pladsen hvor løven stod ville meningsfuldt
styrkes ved anbringelse af Guldbryllupsmonumentet her. Det ville med sin størrelse og stil give
pladsen karakter og betone det historiske, ligesom det ville bremse de bronzetyverier monumentet
allerede har været udsat for, samt vise turisten at der var en tid før modernisme og
minimalist-design!" 

Løsning

Beskrivelse af monumentet fra Facebook:
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"Gemt væk i en lille lund i Østre Anlæg i København – ud mod S-togsbanen, står
Danmarksmonumentet. Det er et stort skrummel af et mindesmærke lavet i anledning af Christian IX
og dronning Louises guldbryllup den 26. maj 1892.

Der blev lavet en folkeindsamling og monumentet var færdigt i 1897. Det blev fra starten opstillet
foran det nye museum, Statens Museum for Kunst, der var blevet indviet i 1896.

Monumentet var skabt af billedhuggeren Louis Hasselriis (1844-1912). Fra starten var monumentet
gammeldags og overlæsset – og det blev aldrig populært. Kunstverdenen mente at det var en
skandale – og at det ikke var kunst. I 1919 blev det gemt væk på sin nuværende placering, hvor der
nu er opstillet borde og bænke, så man kan holde grillfester her."

 

 

Formanden foreslår, at lokaludvalget bemyndiger ham til at foreslå Teknik- og Miljøforvaltningen
at flytte Danmarksmonumentet / Guldbryllupsmonumentet fra Østre Anlæg til pladsen foran
Tøjhusmuseet med den argumentation, der fremgår af medlemsforslaget ovenfor.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Formanden foreslår Teknik- og Miljøforvaltningen at flytte Danmarksmonumentet /
Guldbryllupsmonumentet fra Østre Anlæg til pladsen foran Tøjhusmuseet med den argumentation,
der fremgår af medlemsforslaget ovenfor.

 

Beslutning
Udsat til lokaludvalgsmødet den 13. september 2018.

Bilag
Danmarksmonumentet
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INDRE BY LOKALUDVALG

11.  Drøftelse af det lokale miljøarbejde i 2019 (2018-0213799)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte temaer og forslag til det lokale miljøarbejde i 2019 samt rammerne
for en ny driftsstøtteaftale.

 

Indstilling

Formanden for Indre By Lokaludvalg foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter temaer og forslag til det lokale miljøarbejde i 2019.
2. at Indre By Lokaludvalg drøfter rammer for driftsstøtteaftalen for det lokale miljøarbejde efter

den 31. december 2018.

Problemstilling

Indre By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg er forpligtet til at stå for lokalt miljøarbejde i de
to bydele og har indtil den 31. december 2018 en driftsstøtteaftale med Miljøpunkt Indre
By-Christianshavn om, at Miljøpunktet udfører miljøarbejdet. Det fremgår af aftalen, at de to
lokaludvalg og Miljøpunktet år for år skal aftale en årsplan for det lokale miljøarbejde.

Begge lokaludvalg har besluttet og over for Miljøpunktet tilkendegivet, at de ønsker at fortsætte
driftsstøtteaftalen, men har endnu ikke truffet beslutning om rammerne for aftalen.

Løsning

Temaer og forslag til det lokale miljøarbejde i 2019

Formanden foreslår, at temaerne i den nugældende årsplan for det lokale miljøarbejde kører videre i
2019. Det er

1. Renere luft i byen
2. Mindre støj i byen
3. Grøn by, klimatilpasning og bæredygtighed
4. Bedre affaldssortering og affaldsudnyttelse.

Formanden foreslår, at følgende prioriteres:
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• Under tema 3 "Grøn by, klimatilpasning og bæredygtighed" udarbejdes og gennemføres
et projekt for facadebeplantning (inkl. roser) 

• under tema 4 "Bedre affaldssortering og affaldsudnyttelse".fokuseres
på affaldssortering, hvor det ikke fungerer, særligt i små ejendomme og i byrummene.

Rammer for driftsstøtteaftalen for det lokale miljøarbejde efter den 31. december 2018

Lokaludvalgene skal blive enige med Miljøpunktet om rammerne for driftsstøtteaftalen for det lokale
miljøarbejde.  Det indebærer, at lokaludvalgene skal tage stilling til:

• Aftalens varighed
• Hvor stor en støtte, lokaludvalgene vil forpligte sig til at give til det lokale miljøarbejde af sine

puljemidler ved siden af den støtte, Københavns Kommune yder til det lokale miljøarbejde.
• Krav til årsplaner for det lokale miljøarbejde
• Opfølgning på årsplaner for det lokale miljøarbejde
• Rammerne for årsberetning og årsregnskab vedr. det lokale miljøarbejde
• Rammerne for Miljøpunktets øvrige opgaver
• Bestemmelser vedr. opsigelse, misligholdelse og ophør af aftalen
• Visionen for det lokale miljøarbejde som grundlag for en driftsstøtteaftale

Formanden foreslår, at driftsstøtteaftalen gælder for et år adgangen. Det sikrer, at der fokuseres på
konkrete, synlige projekter, som udvikles og implementeres indenfor et kalenderår.

Økonomi

I 2018 betaler Københavns Kommune 696.300 kr. til Indre By Lokaludvalg og Christianshavns
Lokaludvalg for lokaludvalgenes varetagelse af den lokale miljøopgave i de to bydele.

Indre By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg har afsat hhv. 680.000 kr. og 100.000 kr. til
den lokale miljøopgave.

Videre proces

Beslutningerne om årsplanen for det lokale miljøarbejde for 2019 og om
driftsstøtteaftalen bør  træffes senest i lokaludvalgenes november-møde.

Beslutning
Marietta Bonnet og Kjeld A. Larsen deltog ikke i behandlingen af denne sag pga. inhabilitet.

 

1. Lokaludvalget drøftede temaer og forslag til det lokale miljøarbejde i 2019.
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2. Lokaludvalget drøftede rammer for driftsstøtteaftalen for det lokale miljøarbejde efter den 31.
december 2018.

3. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Gunna Starck om, at driftsstøtteaftalen skal gælde for to
år.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Jens Erik Frandsen om, at Miljøpunktet fortsat
skal komme med årlig rapportering om det lokale miljøarbejde.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Jens Erik Frandsen om, at det af årsplanen skal fremgå,
at Miljøpunktet skal reklamere for de opnåede resultater.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Jens Erik Frandsen om, at det af årsplanen skal fremgå,
at Miljøpunktet vil tage initiativ til at få begrønnet de offentlige gader i Nyboder.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Lean Milo om, at årsplanen skal gælde for to år og
indeholde delmål, samt at den skal have et 4-årigt perspektiv.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Lean Milo om, at opsigelsesvarslet i den gældende
driftsstøtteaftale videreføres i den nye driftsstøtteaftale.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Ole Bang om, at det af årsplanen skal fremgå, at det
lokale miljøarbejde skal have en holdningsskabende effekt.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Sally Mountfield om, at man i årsplanen konkretiserer,
hvordan det lokale miljøarbejde formidles.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Bent Lohmann om, at man i årsplanen estimerer, hvor
mange timer man skal bruge på de forskellige indsatser og projekter.

4. Formanden orienterer Miljøpunktet og Christianshavns Lokaludvalg om ovenstående
beslutninger.

Bilag
1. Årsplan for det lokale miljøarbejde i 2018
2. Driftsstøtteaftalen 2017-18
3. Vision for det lokale miljøarbejde
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INDRE BY LOKALUDVALG

12.  Skybrudssikring af Sankt Jørgens Sø (2018-0210443)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte en henvendelse til Teknik- og Miljøforvaltningen om
skybrudsprojekt for Sankt Jørgens Sø.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender henvendelsen til Teknik- og Miljøforvaltningen om
skybrudsprojekt i Sankt Jørgens Sø, der fremgår af løsningsafsnittet.  

 

Problemstilling

Medlemsforslag fra Susan Brinck.

"Bidrag til høringssvar vedr. skybrudssikring i Sankt Jørgens Sø, København V

Foreningen Bo-Bedre-Bedst – der har til huse i Vestersøhus vil herved anmode Lokaludvalget for
Indre By om at medtænke følgende synspunkter i lokaludvalgets høringssvar vedr. skybrudssikring i
Sankt Jørgens Sø samt eventuelt bilægge Lokaludvalgets høringssvar foreningens individuelle
høringssvar.

Generelt er foreningens medlemmer og stort set alle andre der bor i Vestersøhus bekymrede for
hvad det politiske flertal i Københavns Borgerrepræsentation nu er ved at gøre såvel søen som
bydelen til.

Bekymringer og kritik drejer sig ikke om, at vi ikke skal skybrudssikre - for det anser vi for både klogt
og ansvarligt. Bekymringer og kritik drejer sig om måden man vil skybrudssikre på.

Bekymringer og kritik falder i tre hovedpunkter:

1. Beskyttelse af eksisterende værdifulde bynaturer

2. Omdannelsen af København til ét stort gøglerrum - tivolisering

3. Processen

1. Beskytte det vi har:
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Når der har været tale om skybrudssikring i Sankt Jørgens Sø er sømiljøet konsekvent blevet omtalt
som et kedeligt sted der ingen attraktionsværdi har.

Dette er ikke kun forkert, det er en manipulerende måde at omtale sømiljøet på – italesættelsen af
søen som kedelig, tjener det formål at gøde jorden for at omdanne søen og dens bredder til endnu en
gøglerpark, Der skal sættes "gang i den" ved søen, ligesom det er lykkedes på Islands Brygge, langs
havnefronten, i Østre Anlæg og nu også i det nye kvarter ved Århusgade og Kvæsthusbroen.

Det eksisterende sømiljø er tvært imod meget værdifuldt og værdsat af københavnere og byens
gæster. Det gælder selvfølgelig for den samlede søpark med alle tre søer set i en sammenhæng,
men den del af søparken som Sankt Jørgens Sø udgør, afviger fra såvel Peblingesøen som
Sortedammen ved at have et meget mere naturligt udtryk. Dette kvitterer fuglene da også for ved i
høj grad at yngle i Sankt Jørgens Sø. Enhver der har lyst kan ved selvsyn konstatere dette ved at gå
en tur langs søen i løbet af foråret, hvor såvel svaner, lappedykker, blishøns, ænder og mange flere
fugle ligger på rede nærmest skulder ved skulder. Det er et overordentlig værdifuldt habitat for fugle,
og mennesker omkring søen nyder det. At mennesker nyder det, ses ved at navnlig svanerne med
deres store reder og loyale parforhold er yndede fotomotiver blandt byens turister.

I vinterperioden kommer andre fugle til, som ikke er der om sommeren fx troldænder ligesom der
tidligt om morgenen er fiskehejregaranti. Dette ekstraordinære stykke bynatur er man ved at sætte
over styr med endimensionale forestillinger om, hvad der er godt for en by at have.

At man overhovedet kan tænke på at forringe et sådant stykke bynatur er stærkt bekymrende.

2. Tivolisering af byens rum:

I den orientering som Center for Klimatilpasning gav for Lokaludvalget den 28. juni 2018 blev det
fortiet, hvad det er man vil udover at skybrussikre. Dette opfatter vi som et forsøg på at forføre
befolkningen. Vi ved fra andre møder, at man tænker i at etablere et badeland. Det italesættes som
at skabe et attraktivt byrum og fortier at prisen er at ødelægge et eksisterende attraktivt byrum.

Men det er ikke det eneste:

Det politiske miljø i København er i forvejen ved ganske enkelt at ødelægge byen og gøre det umuligt
at bo i indre by. Man etablerer havnebad mange steder, giver alkoholbevillinger i et fuldkommen
hovedløst antal, tillader at der sælges alkohol fra hvert et gadehjørne på alle tider af døgnet, at fulde
folk larmer, sviner, tisser og hærger overalt. Der er overhovedet ingen kontrol med nogen ting: Byens
embedsværk og politikere tager ikke affære, politiet gør heller ikke, så selvom man egentlig har
udmærkede regler for stort set alting, så er de ikke noget værd for der er ingen myndigheder der gør
noget for at håndhæve dem. Det er et slaraffenland for mennesker med kortsigtede planer, som blot
er ude for at more sig uden hensyn til andre eller på at tjene hurtige penge. Der er ingen god grund til
også at omdanne Sankt Jørgens Sø til en sådan gøglerpark.

Det er ødelæggende – og uværdigt for byen. Det er en skræmmende tendens, som viser at
almindelige mennesker – de mennesker der faktisk bor i København, som betaler skat og bidrager
med deres tilstedeværelse til at byen opleves som en levende by til forskel fra byer som Barcelona
og Venedig der er rene museumsbyer, ikke tages alvorligt og ikke regnes for noget.
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Vi håber, at det politiske lag i København vil tale skybrudssikring, på en måde som bringer
skybruds-sikring i fokus og have i tankerne, at det skal gennemføres på en så nænsom og
ikke-indgribende måde som muligt.

3. Processen: Vores tredje kritik drejer sig om processen. Denne del falder i to dele:

3.1. Manglende respons på de spørgsmål som Lokaludvalget for Indre By allerede én gang har 
stillet til byens politiske og administrative ledelse, samt den bundne opgave som Center for 
Klimatilpasning har fået

3.2. Bemærkninger til den foreslåede høringsproces om de tre scenarier for Sankt Jørgens Sø

Ad. 3.1 Manglende respons:

Lokaludvalget for Indre By har allerede stillet nogle spørgsmål til byens politiske og administrative
ledelse. Disse er ikke blevet besvaret. Da der blev efterlyst svar på nogle af disse spørgsmål ved
mødet den 28. juni 2018, hvor de tre overfladeløsninger blev præsenteret, var svaret et flere gange
gentaget omkvæd, at man alene var blevet bedt om at udtænke forslag til overfladeløsninger. Det må
jo forstås på den måde, at der allerede er truffet beslutninger. Høringsprocessen er altså en
skueproces. Man gør nar af borgerne.

Men spørgsmålene kalder forsat på svar og præsentationen har udløst nye spørgsmål, der også må
besvares. Vi stiller på ny spørgsmålene og supplerer med vores nye. De listes op i det følgende, lad
det være sagt straks: Nogle af spørgsmålene kan grammatisk besvares med et ja eller nej. Sådanne
svar er selvsagt utilstrækkelige:

• Kan der gennemføres et skybrudsprojekt med samme virkning, uden at ændre på vandstanden i
Sankt Jørgens Sø?

• Vil andre overfladeløsninger til at lede skybrudsvand bort fra Nørrebro, kunne erstatte 
skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø, fx en bedre udnyttelse af den gamle voldgrav i
Ørsteds-parken, Øster Anlæg, Botanisk Have, Peblingesøen, Sortedammen og Kastellet.

• På hvilken måde kan Åbn Ladegårdsåen-projektet rent teknisk indgå i en løsning?

• Når nu det drejer sig om overskydende vand fra især Nørrebro, hvad er så årsagen til at 
løsningerne alene søges løst ved indgreb i Sankt Jørgens Sø? Det har jo hidtil være god tone at man
ikke eksporter problemer fra én bydel til en anden bydel, men søger problemerne løst der hvor de er.

• Hvordan vil man efter et skybrud genoprette renhed og hygiejne i Sankt Jørgens Sø (et sky-brud vil
jo ikke indeholde rent vand)?

• At Center for Klimatilpasning, får stillet en bunden opgave, der udelukkende omfatter
over-fladeløsninger vedr. Sankt Jørgens Sø indicerer, at man har planer for søen, som skal sniges
ind. Vi ønsker den politiske og administrative ledelses bemærkninger til det?

• Planen – og traditionen - har været at Lokaludvalget for Indre By står for borgermøder om
kontroversielle emner. Dette var også planen vedr. skybrudssikring i Sankt Jørgens Sø. At op-gaven
flyttes til Center for Klimatilpasning indikerer, at man politisk og administrativt ønsker en forlods styret
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høringsproces og ikke tør åbne for at Lokaludvalget for Indre By sætter sit aftryk på møderne. Vi
ønsker kommunens bemærkninger til dette.

• Vi ønsker indsigt i realistiske økonomiske scenarier for omkostningerne ved: o en
rørløsning langs Sankt Jørgens Sø

• Underjordiske eller undersøiske bassiner, som kan håndtere de projekterede
vandmængder

• En decideret begrundelse for at arbejde med omkostningstunge løsninger som
scenarie 1 og 2, udover at undgå de ved scenarie 3 nødvendige pumpestationeri, i
betragtning af vi trods alt taler om sikring mod 100 års hændelser. 

• Vi ønsker ligeledes en forklaring på, hvorfor skybrudssikring er udskilt fra 
Teknik- og Miljøforvaltningen og lagt i et selvstændigt center som Center for Klimatilpasning. 

Ad. 3.2: Den planlagte sommerhøring:

Vi vil kritisere den proces der er skudt i gang og den tidsramme man arbejder med. At gennem-føre
information og høringer med ekstremt korte varsler midt i sommertiden, mens mange er bortrejst, er
nærmest uanstændigt. Borgermøder, informationskampagner og hvad der ellers planlægges må
flyttes så det tidligst gennemføres i september og indbydelse og information må sendes ud til alle
husstande i de berørte kvarterer med ordinær post. Vi opfatter det som udtryk for et demokratisk
underskud, at man forcerer processen på denne måde.

 

Med venlig hilsen

Bo-Bedre-Bedst

Ved Susan Brinck"

Løsning

Formanden foreslår,

• at lokaludvalget drøfter medlemsforslaget fra Susan Brinck 
• at lokaludvalget sender nedenstående henvendelse til Teknik- og Miljøforvaltningen og teknik-

og miljøborgmesteren

 

Henvendelse til Teknik- og Miljøforvaltningen og teknik- og miljøborgmesteren

”Indre By Lokaludvalg er bekymret for, hvad kommunen er ved at gøre ved Sankt Jørgens Sø med
det foreslåede skybrudsprojekt, som Teknik- og Miljøforvaltningen har udarbejdet tre scenarier for.
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Bekymringen går ikke på skybrudssikring, for det anser vi for både klogt og ansvarligt.
Bekymringen drejer sig om måden, man vil skybrudssikre på og ikke mindst om den manglende
borgerinddragelse og manglende mulighed for indflydelse.

Overordnet har vi fire kritikpunkter: 

1. Projektets betydning for den eksisterende værdifulde bynatur

2. De afledte konsekvenser af ideen om en søpark

3. Processen

4. Mangel på svar

 

1. Beskyt det vi har

Når snakken falder på skybrudssikring af Sankt Jørgens Sø bliver det eksisterende sømiljø
konsekvent omtalt som et kedeligt sted, der ingen attraktionsværdi har.

Lokaludvalget mener, at det eksisterende sømiljø tvært imod er meget værdifuldt og værdsat af
københavnere og byens gæster. Det gælder selvfølgelig for den samlede søpark med alle tre søer.
Men den del af søparken, som Sankt Jørgens Sø udgør, afviger fra såvel Peblingesøen som
Sortedam Sø ved at have et meget naturligt udtryk. Dette kvitterer fuglene for ved i høj grad at yngle i
Sankt Jørgens Sø. Enhver, der har lyst, kan ved selvsyn konstatere dette ved at gå en tur langs søen
i løbet af foråret, hvor såvel svaner, lappedykker, blishøns, ænder og mange flere fugle ligger på rede
nærmest skulder ved skulder. Det er et overordentlig værdifuldt habitat for fugle. Og mennesker
omkring søen nyder det. At mennesker nyder det, ses ved at navnlig svanerne med deres store reder
og loyale parforhold er yndede fotomotiver blandt byens turister.

I vinterperioden kommer andre fugle til, som ikke er der om sommeren, fx troldænder, ligesom der
tidligt om morgenen er fiskehejregaranti. Dette ekstraordinære stykke bynatur er man ved at sætte
over styr med endimensionale forestillinger om, hvad der er godt for en by at have.

At man overhovedet kan tænke på at forringe et sådant stykke bynatur finder lokaludvalget stærkt
bekymrende.

2. Tivolisering af byens rum

Sankt Jørgens Sø et godt eksempel på et værdsat stilleområde i København, som der bliver stadig
færre af som følge af trangen til at aktivere de offentlige byrum 

I den orientering, som Teknik- og Miljøforvaltningen gav lokaludvalget den 28. juni 2018, nævnte man
ikke, hvad man vil med søen udover at skybrussikre den. Det ønsker vi et klart svar på, før man går
videre med projektet, da man tidligere har skitseret en bademulighed i søen. Offentligheden og
politikerne skal vide, at prisen et skybrudsprojekt i dette attraktive byrum er at ændre radikalt på dets
udtryk og anvendelse. Med andre ord: Sankt Jørgens Sø er i fare for at blive tivoliseret sådan som
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det er sket med andre attraktive byrum. Der er ingen god grund til at omdanne Sankt Jørgens Sø
til et nyt Islands Brygge.     

Vi håber således, at når kommunen lave skybrudssikring, er kun skybrudssikringen i fokus og at
det gennemføres på en så nænsom og ikke-indgribende måde som muligt.

3. Processen 

Som nævnt for teknik- og miljøborgmesteren i vores møde den 8. august 2018 er vi kritiske overfor
den manglende inddragelse af borgerne og lokaludvalget.

I høringssvar og henvendelser samt i bydelsplaner har Indre By Lokaludvalg gennem flere år
opfordret kommunen til at gennemføre borgerdialog om skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø -
uden respons. Først nu - med en offentlig søvandring den 23. august og et åbent hus-arrangement
den 29. august 2018 - vil forvaltningen tale med eller vel snarere fortælle borgerne
om skybrudsprojektet. Arrangementerne annonceres i alle lokalaviser i kommunen i uge 33, dvs. en
uge før det første arrangement. 

Lokaludvalgets mulighed for at få indsigt i projektet har ligeledes været begrænset.

Men Sankt Jørgens Sø er for vigtig for lokalområdet og for byen som helhed til, at man på denne
måde begrænser muligheden for offentlig debat om projektet, muligheden for at foreslå alternative
løsninger og muligheden for at få svar på spørgsmål.

4. Spørgsmål

Men nu stiller vi spørgsmålene med henblik på at få svar, som kan indgå i den videre proces og
debat:

• Kan der gennemføres et skybrudsprojekt med samme virkning, uden at ændre på vandstanden
i Sankt Jørgens Sø?

• Vil andre overfladeløsninger kunne erstatte skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø, fx gennem
en bedre udnyttelse af den gamle voldgrav i Ørstedsparken, Østre Anlæg, Botanisk Have,
Peblingesøen, Sortedam Sø og/eller Kastellet?

• På hvilken måde kan Åben Ladegårdsåen-projektet rent teknisk indgå i en løsning?

• Når det drejer sig om skybrudsvand fra især Nørrebro, hvad er så årsagen til at 
problemet alene søges løst ved indgreb i Sankt Jørgens Sø? Det har hidtil være god tone, at
man ikke eksporterer problemer fra én bydel til en anden bydel, men søger problemerne løst,
der hvor de er.

• Hvordan vil man efter et skybrud genoprette renhed og hygiejne i Sankt Jørgens Sø ? - et
skybrud vil jo ikke indeholde rent vand.

• At Teknik- og Miljøforvaltningen får stillet en bunden opgave, der udelukkende omfatter
overfladeløsninger vedr. Sankt Jørgens Sø indikerer, at man har yderligere planer for søen end
blot skybrudssikring - sådan som vi tidligere har set illustreret. Hvad forestiller kommunen
sig, at søen og søparken skal anvendes til?
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• Lokaludvalget ser den hidtidige proces som en styret høringsproces. Kommunen tør ikke åbne
for, at borgerne og Indre By Lokaludvalg kommer til orde.  Vi ønsker kommunens
bemærkninger til dette.

• Vi beder om gode begrundelser for at arbejde med omkostningstunge løsninger som scenarie 1
og 2, udover at undgå de ved scenarie 3 nødvendige pumpestationer. Vi taler trods alt om
sikring mod 100 års hændelser. 

• Endelig ønsker vi oplysning om omkostningerne ved:

▪ en rørløsning til Inderhavnen 
▪ underjordiske bassiner eller bassiner under Søerne, som kan håndtere

de forventede vandmængder.

 

Vi ser til frem til et skriftligt svar på ovenstående synspunkter og spørgsmål, som vi også vil fremføre i
forbindelse med søvandringen den 23. august og åbent hus-arrangementet den 29. august 2018.

Derudover holder lokaludvalget et borgermøde den 18. september kl. 19.30-21.30, så vi kan få en
debat med borgerne om fordele og ulemper ved projektet. Teknik- og Miljøforvaltningen er
velkommen til at indlede mødet med at orientere om projektet som grundlag for debatten.

Borgermødet vil blive annonceret i lokale medier, der dækker Indre By Lokaludvalgs område.
Derudover har vi orienteret Nørrebro Lokaludvalg og Vesterbro Lokaludvalg om borgermødet.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Intet.

 

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt henvendelsen, sender sekretariatet den  til Teknik- og
Miljøforvaltningen og teknik- og miljøborgmesteren.

 

Beslutning
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Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at det i henvendelsen skal
understreges, at der har været et behov for borgerdialog om projektet, som ikke er tilfredsstillet,
hvilket ikke er acceptabelt.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at det i henvendelsen skal
understreges, at projektet har store konsekvenser for plante- og dyrelivet i Sankt Jørgens Sø.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jens Erik Frandsen om, at henvendelsen tillige stiles til
teknik- og miljøborgmesteren.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at det af henvendelsen skal fremgå,
at et skybrudsprojekt ikke skal ændre ved Sankt Jørgens Søs form og funktion, særligt fordi det vil gå
ud over oplevelsen af naturen i søen.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at det af henvendelsen skal fremgå,
at lokaludvalget foretrækker at skybrudsvand fra oplandet ledes direkte i havnen gennem et rør.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at henvendelsen tillige stiles til
Teknik- og Miljøudvalget.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Lean Milo om, at det ikke skal fremgå af henvendelsen,
at skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø er ensbetydende med en tivolisering af området.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Ingolf Ibus om, at det af henvendelsen skal fremgå, at
lokaludvalget ønsker, at de gældende frednings- og beskyttelsesbestemmelser for Sankt Jørgens Sø
fastholdes.

 

Lokaludvalget godkendte henvendelsen til Teknik- og Miljøforvaltningen om skybrudsprojekt i Sankt
Jørgens Sø, der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag, idet lokaludvalget
bemyndigede formanden til at foretage redaktionelle ændringer.

Bilag
De tre scenarier
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13.  Sankt Jørgens Sø: Søvandring og åbent hus-arrangement (2018-0210292)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at deltage i Teknik- og Miljøforvaltningens søvandring den 23.
august og i forvaltningens åbent hus-arrangement den 29. august 2018 om skybrudsprojektet "Skt.
Jørgens Sø og Søpark."  

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg deltager i Teknik- og Miljøforvaltningens åbne søvandring den 23.
august og i forvaltningens åbent hus-arrangement den 29. august 2018 om skybrudsprojektet
"Skt. Jørgens Sø og Søpark", hvor projektets tre scenarier vil blive gennemgået. 

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger deltagere til at repræsentere sig i arrangementerne.

Problemstilling

Den 27. juni 2018 præsenterede Teknik- og Miljøforvaltningen tre scenarier for et skybrudsprojekt i
Skt. Jørgens Sø for Nørrebro Lokaludvalg, Vesterbro Lokaludvalg og Indre By Lokaludvalg.
Hensigten er, at søen skal fungere som regnvandsbassin ved skybrud. .

Forvaltningen inviterede lokaludvalget til at deltage i henholdsvis en offentlig søvandring torsdag den
23. august i et åbent hus-arrangement onsdag den 29. august 2018.

Søvandring torsdag den 23. august fra kl. 16.00 - 19.00: Mødested: Det mobile kontor, Svineryggen,
ved Kampmannsgade.

Åbent hus onsdag den 29. august kl. 16.00 - 19.00, hvor de tre scenarier præsenteres:
Afholdes i Søpavillonen, Gyldenløvesgade 24.

Forvaltningen har en annonceret arrangementerne i de københavnske lokalaviser og
oprettet følgende hjemmeside https://www.kk.dk/skt-joergens-soe.

Det fremgår af annoncen, at det er muligt at besøge forvaltningens mobile minikontor ved Sankt
Jørgens Sø og her give sin mening til kende. Det mobile minikontor er på Svineryggen ved den
sydlige Sankt Jørgens Sø, ved Kampmannsgade. Åbningstiderne er:
Tirsdage og torsdage fra kl. 14-18
Onsdage og fredage fra kl. 10-14
Lørdag d. 18. august og søndag d. 19. august fra kl. 10-14.

Løsning
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Formanden foreslår, at lokaludvalget udpeger lokaludvalgsmedlemmer og -suppleanter til at
repræsentere sig i Teknik- og Miljøforvaltningens søvandring torsdag den 23. august kl. 16.00 –
19.00 og i forvaltningens åbent hus-arrangement onsdag den 29. august 2018.

Formålet er, at lokaludvalgets holdning til sagen bliver kendt i offentligheden. Samtidig er
der mulighed for at reklamere for lokaludvalgets borgermøde om sagen den 18. september 2018, jf.
en anden sag på dagsordenen for lokaludvalgsmødet den 16. august 2018. 

Økonomi

Intet.

Videre proces

I lokaludvalgsmødet den 13. september 2018 orienterer lokaludvalgets repræsentanter om
søvandringen og om åbent hus-arrangementet.

 

Bilag

Annoncering af søvandring og åbent hus-arrangement:

https://www.kk.dk/skt-joergens-soe

Beslutning

1. Lokaludvalget deltager i Teknik- og Miljøforvaltningens åbne søvandring den 23. august og i
forvaltningens åbent hus-arrangement den 29. august 2018 om skybrudsprojektet "Skt. Jørgens
Sø og Søpark", hvor projektets tre scenarier vil blive gennemgået. 

2. Lokaludvalget udpegede Sally Mountfield og Erik Boye Jensen til at repræsentere sig i
arrangementerne.
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14.  Borgermøde om Sankt Jørgens Sø (2018-0210724)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at afholde et borgermøde om skybrudsprojekt i Sankt Jørgens Sø.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg holder et borgermøde den 18. september 2018 kl. 19.30-21.30 om
skybrudsprojekt i Sankt Jørgens Sø.

2. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 20.000 kr. til borgermødet.
3. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til i samarbejde med sekretariatet at planlægge og

gennemføre borgermødet.

 

Problemstilling

I forbindelse med vedtagelse af skybrudsprojektpakke 2017 besluttede Borgerrepræsentationen at
igangsætte skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø.
 
Skybrudspakke 2017:
https://www.kk.dk/indhold/borgerrepraesentationens-modemateriale/26052016/edoc-agenda/68f01f0d-7282-4233-9625-849e77f0ca06/73dab2f4-f3d7-4104-bcf2-b3cc56a9605b
 
Teknik- og Miljøforvaltningen igangsatte forundersøgelsen i efteråret 2017 med henblik på dels
at sandsynliggøre projektets realiserbarhed i forhold til fredning, natur- og miljølovgivningen og dels
sandsynliggøre, om den hydrauliske løsning kan tilføre merværdi til Sankt Jørgens Sø og de
nærliggende omgivelser samt belyse, hvilken løsning, der er tilslutning til hos borgere og politikere i
Københavns- og Frederiksberg  Kommune.

I et møde den 27. juni 2018 præsenterede forvaltningen resultatet af forundersøgelsen for Nørrebro
Lokaludvalg, Vesterbro Lokaludvalg og Indre By Lokaludvalg, nemlig tre scenarier. De kan ses
her: https://www.kk.dk/skt-joergens-soe

 
Hensigten er, at Sankt Jørgens Sø skal fungere som et regnvandsbassin, der opmagasinerer og
forsinker regnvandet fra store dele af Nørrebro og Frederiksberg. Samtidig skal den fortsat være et
rekreativt rum for søernes mange brugere.

Teknik- og Miljøforvaltningen præsenterer de tre scenarier i forbindelse med en offentlig søvandring
den 23. august og et åbent hus-arrangement den 29. august 2018.
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Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget holder et borgermøde om skybrudsprojektet i Sankt Jørgens Sø
den 18. september 2018 kl. 19.30-21.30. Forvaltningen inviteres til at præsentere projektet.

Formanden foreslår, at lokaludvalget holder et borgermøde om skybrudsprojektet i Sankt Jørgens Sø
den 18. september 2018 kl. 19.30-21.30. Forvaltningen inviteres til at præsentere projektet.

Hensigten er at få afdækket fordele og ulemper for Sankt Jørgens Sø ved skybrudsprojektet og de tre
scenarier, som forvaltningen har udarbejdet. 

Formanden foreslår desuden, at lokaludvalget udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre
borgermødet sammen med sekretariatet.

Økonomi

Det foreslås at afsætte 20.000 kr. til borgermødet. Der vil være udgifter til annoncering, lokaleleje og
forplejning. Pengene tages af lokaludvalgets pulje til borgerdialogaktiviteter.

Videre proces

De udpegede tovholdere planlægger og gennemfører borgermødet i samarbejde med sekretariatet.

Sekretariatet informerer Nørrebro Lokaludvalg og Vesterbro Lokaludvalg om borgermødet. Det
holdes den 18. september 2018 kl. 19.30-21.30. Sekretariatet er ved at finde ud af, hvor mødet kan
holdes.

Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede at holde et borgermøde den 18. september 2018 kl. 19.30-21.30 om
skybrudsprojekt i Sankt Jørgens Sø.

2. Lokaludvalget afsatte en ramme på 20.000 kr. til borgermødet.
3. Lokaludvalget udpegede Bent Lohmann til at planlægge og gennemføre borgermødet sammen

med sekretariatet.

 

Bilag
3 scenarier
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15.  IT-refusion til lokaludvalgsmedlemmer (2018-0132742)

Lokaludvalg skal træffe beslutning om IT-refusionen til lokaludvalgsmedlemmer.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg beslutter, hvorvidt lokaludvalgsmedlemmerne skal have tilbud om
refusion for internetforbindelse.

Problemstilling

Borgerrepræsentationen har vedtaget, at lokaludvalgets medlemmer (men ikke suppleanterne) kan få
tilbud om refusion for internetforbindelse. Refusionen betales af sekretariatets budget.

Det er lokaludvalget selv, der beslutter, om udvalgets medlemmer skal have tilbud om refusion for
internetforbindelse.

 

Indre By Lokaludvalgs beslutning den 17. maj 2018

1. Lokaludvalget drøftede, hvorvidt lokaludvalgsmedlemmerne skal have tilbud om refusion for
internetforbindelse.

2. På forslag fra Sally Mountfield bad lokaludvalget sekretariatet undersøge, om medlemmer af
andre lokaludvalg får tilbudt IT-refusion.

På forslag fra Jens Erik Frandsen bad lokaludvalget formanden om at foreslå de øvrige
lokaludvalgsformænd og Økonomiforvaltningen, at man undersøger, hvorvidt der er økonomi til,
at lokaludvalgsmedlemmer får stillet en tablet til rådighed, hvis medlemmerne af kommunens
lokaludvalg hverken får IT-refusion eller dagsordensmateriale tilsendt på papir.

3. Lokaludvalget udsatte sagen ind til ovenstående spørgsmål er besvaret.

Andre lokaludvalgs beslutninger
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Sekretariatet har spurgt de andre lokaludvalgssekretariater, om medlemmer af andre lokaludvalg får
tilbudt IT-refusion. Enkelte sekretariater har svaret:

Lokaludvalg IT-refusion
Christianshavn Tilbydes
Østerbro Tilbydes
Indre By Afgøres 16. august
Kongens Enghave Tilbydes ikke
Vesterbro Tilbydes ikke.
Brønshøj-Husum Afgøres senere

 

Indre By Lokaludvalgs beslutning den 14. juni 2018

Udsat til lokaludvalgsmødet den 16. august 2018.

 

Løsning

Lokaludvalget skal beslutte, hvorvidt lokaludvalgsmedlemmerne skal have tilbud om refusion for
internetforbindelse.Internetrefusionen er på maksimalt 175 kr. pr. måned pr. lokaludvalgsmedlem.

Økonomi

En beslutning om IT-refusion alle medlemmer i Indre By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg
vil udgøre en udgift på op til 96.600 kr. om året. Det samlede budget for sekretariatet i 2018 er på
233.700 kr.

Sekretariatets budget betaler bl.a. de to lokaludvalgs lokaludvalgsmøder, udgifter til interne møder fx
med forvaltningen, kontorhold, sekretariatets IT, sekretariatets telefoner, bud til udbringning af
papirdagsordener, printer, kopiering m.m. Ved siden af er der et budget til leje af lokale i Huset KBH
til sekretariatets kontor samt til leje af Christianshavns Lokaludvalgs lokale i Beboerhuset.

Videre proces

Hvis lokaludvalget beslutter at lokaludvalgsmedlemmerne skal have tilbud om refusion for
internetforbindelse, udsender sekretariatet retningslinjer for det.

Beslutning
Udsat til lokaludvalgets møde den 13. september 2018.

Side 65



INDRE BY LOKALUDVALG

16.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2018-0214163)

Indre By Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Problemstilling

Lokaludvalgets arbejdsgrupper

• Byudviklingsgruppen

• Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen

• Puljegruppen

 

Kontaktgrupper

• Kultur

• Idræt

• Turisme

• Erhverv

• Socialområdet

• Sundhed og ældre

• Børn og unge (vakant)

• Integration (vakant)
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Lokaludvalgets repræsentation i andre fora

• Repræsentation i bestyrelsen for Miljøpunkt Indre By-Christianshavn

• Repræsentation i Samarbejdsforum for nattelivet

• Følgegruppen vedr. vandkulturhus på Papirøen

 

Lokaludvalgets kvartersansvarlige

1. Middelalderbyen

2. Metropolzonen (Postdistrikt København V)

3. Nansensgade-kvarteret

4. Øster Farimagsgade-kvarteret

5. Østerport

6. Frederiksstaden og Nyboder

7. Gammelholm og Nyhavn

Løsning

Arbejdsgrupperne mv. orienterer lokaludvalget om nyt.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. arbejder som aftalt i lokaludvalget.

Beslutning
Byudviklingsgruppen

Kjeld A. Larsen oplyste, at gruppens næste møde er den 29. august 2018. Gruppen skal bl.a. drøfte 
- rammerne for en evaluering af Axel Towers med en medarbejder fra Teknik- og Miljøforvaltningen
- borgerdialog om forslag til kommuneplanstrategi.
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Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen

Bent Lohmann oplyste,

• at gruppen havde første møde i slutningen af juni måned. Gruppen besluttede at foreslå
lokaludvalget at udarbejde et spørgeskema om restaurationsforskriften, som borgerne kan
besvare på lokaludvalgets hjemmeside.

• at der politisk er ønske om varsling af stop for natbevilling i hele Middelalderbyen.

Marietta Bonnet oplyste, at gruppen ønsker at få sat gang i nattelivsundersøgelsen, som
lokaludvalget besluttede i 2017.

Steen Juhl Olesen oplyste, at der er kommet flere restauranter i Nybrogade med udeservering,
men at der har været stille om Teknik- og Miljøforvaltningens anlægsprojekt for gaden.

 

Idræt, sundhed og ældre

Lokaludvalget bekræftede, at den har nedsat en kontaktgruppe for idræt, sundhed og ældre.

Turisme

Bent Lohmann oplyste, at han jf. lokaludvalgets beslutning den 14. juni 2018 har inviteret Wonderful
Copenhagen og Økonomiforvaltningens Kontor for Vækst og Erhverv til et møde den 20. september
2018 med lokaludvalget om turisme og hverdagsliv i Indre By.

Integration

Lokaludvalget udpegede Sally Mountfield til at skrive udkast til høringssvar vedr. kommunens
integrationspolitik, som lokaludvalget tager stilling til i mødet den 13. september 2018.
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17.  B-sag: Bymiljøpolitik via kommuneplanen og bevarende lokalplaner (2018-0212972)

Indre By Lokaludvalg skal godkende en henvendelse til Økonomiforvaltningen, Teknik- og
Miljøforvaltningen og teknik- og miljøborgmesteren om bymiljøpolitik via kommuneplanen og
bevarende lokalplaner, der fremgår af løsningsafsnittet.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender henvendelsen til Økonomiforvaltningen, Teknik- og
Miljøforvaltningen og teknik- og miljøborgmesteren om bymiljøpolitik via kommuneplanen og
bevarende lokalplaner, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Jep Loft:

"Indre Bys Lokaludvalg foreslår, at udmøntningen af Københavns arkitekturpolitik i højere grad
afpasses efter de enkelte bydeles særegne kvaliteter. Det hedder, at nybyggeri skal tage afsæt i
byens egenart. For Middelalderbyen bør dette bl.a. betyde, at nybyggeri ikke skal fremstå som
moderne, men derimod holde sig i den (tidløse) klassicistiske stil, som er bydelens egenart og
historiske fundament. I andre bykvarterer kan moderne byggeri naturligvis være velkomment.

I  forlængelse  af  en  differentiering  af  arkitekturpolitikken  foreslås  det,  at  der  for  hvert  af  de  gamle
bykvarterer i Middelalderbyen udarbejdes en bevarende lokalplan på overordnet niveau. Vi forestiller
os ikke et stort, detaljeret arbejde, men derimod enkle lokalplaner med overordnede retningslinjer om
bevaring, der forhindrer nedrivning af huse, som på harmonisk vis indgår i den større sammenhæng -
uanset  om  de  isoleret  set  ikke  kan  betragtes  som  bevaringsværdige.  Endvidere  bør  lokalplanerne
stille  krav  om,  at  nybyggeri  indordner  sig  efter  kvarterets  egenart.  Udarbejdelsen  af  de  nye
lokalplaner bør ikke være nogen stor belastning af forvaltningen. Alle planer skal nemlig følge samme
skabelon,  og  forskellen  fra  kvarter  til  kvarter  vil  hovedsageligt  bestå  i  at  udpege  de  (heldigvis  få)
bygninger, som ikke skal beskyttes.

Der redegøres nærmere for baggrunden for forslaget i det følgende.

De gamle bykerner er vores vigtigste kulturarv

Bykernerne  i  danske  middelalderkøbstæder  er  vor  vigtigste  kulturarv.  Kirker,  slotte,  herregårde  og
museer er umistelige aktiver, men det er i byerne, vi færdes. Vi påvirkes af vore omgivelser. Dansk
byggeskik har haft en egenart, som har udviklet sig gennem århundreder. Ser man et gammelt foto af
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en bygade, vil  man straks kunne se, om det fra er en dansk by. Ser man et gammelt billede fra en
svensk eller  tysk by,  kan man umiddelbart  se,  at  den ikke er dansk.  Men de nye bydeles moderne
arkitektur  ligner  det,  man  ser  overalt  i  verden.  Denne  udvikling  bør  stoppes  i  Københavns
middelalderby. Vi skal værne om det bymiljø, vi har arvet.

 

Der er ingen modsætning mellem bybevaring og udvikling - tværtimod

Københavns Kommune har for længst indset værdien af bygningsarven. I Arkitekturpolitikken citeres
Realdania for følgende:

"Bygningsarven er penge værd for boligejere over hele landet. Bygningsarv betyder blandt andet 30
%  højere  salgspriser  for  bevaringsværdige  enfamilieshuse,  og  13%  højere  priser  for  boliger  i
områder,  der  har  mere  end  15%  bevaringsværdige  bygninger.  Ikke  kun  boligejerne  får  værdi  af
bygningsarven. Med kulturhistorie og arkitektur tiltrækker bygningsarven turister og nye beboere til et
område.  Det  smitter  af  på  erhvervslivets  omsætning  og  skaber  job,  hvilket  har  en  positiv  effekt  på
kommunernes økonomi".

Dette bør suppleres med en erkendelse af, at et enkelt utilpasset hus kan ødelægge harmonien på et
helt  torv  eller  i  en  hel  gade.  Derfor  bør  der  ikke  gennemføres  arkitektoniske  eksperimenter  med
avanceret in-fill-byggeri i Middelalderbyen.

 

De 76 danske middelalderkøbstæder

De  gode  bymiljøer  findes  primært  i  de  områder,  der  lå  inden  for  byportene  i  de  76  danske
middelalderkøbstæder.  Bykernernes  areal  er  ca  0,4  kvadratkilometer  i  gennemsnit  eller  ca.  30
kvadratkilometer  i  alt.  I  København findes de værdifulde  bymiljøer  i  Indre  By samt  i  brokvartererne
inden  for  et  område  på  ca.  20  kvadratkilometer.  Der  er  i  hele  Danmark  således  i  alt  tale  om  et
område  på  ca.  50  kvadratkilometer  eller  godt  1  promille  af  Danmarks  areal.  Middelalderbyen  i
København  er  ca.  2,5  kvadratkilometer.  Dette  skal  ses  i  forhold  til  Region  Hovedstadens  areal  på
2.568 kvadratkilometer, hvoraf 340 er bebygget.

Kvaliteten af de københavnske bymiljøer er i særklasse sammenlignet med dem, der findes i resten
af landet, jfr. nedenfor.

 

København: Nyklassicisme i verdensklasse

Den  vestlige  del  af  Middelalderbyen  (d.v.s.  vest  for  Købmagergade)  er  nok  den  mest  værdifulde
kulturarv,  som  Danmark  råder  over.  Den  internationalt  anerkendte  (nu  afdøde)  arkitekturhistoriker,
Giles  Worsley,  skriver  i  bogen  "Klassicisme  i  København",  1998:  "At  vandre  gennem  Københavns
gader  er  at  opleve  en  af  de  største  glæder  i  Europa:  åbenbaringen  af  endeløse  panoramaer  i  en
uspoleret by fra begyndelsen af det 19. århundrede. Kombinationen af hastig vækst og ødelæggende
ildebrande – for ikke at tale om det ulyksalige britiske bombardement i 1807 – betød, at en stor del af
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byen blev  bygget  eller  genopbygget  i  slutningen af  det  18.  og  begyndelsen  af  det  19.  århundrede.
Siden har en heldig blanding af  forskellige komponenter  – som for  eksempel  at  bycentret  er  rykket
længere  vestpå,  at  det  lykkedes  byen  at  undgå  at  blive  offer  for  krigsødelæggelser  i  det  20.
århundrede,  og  at  fornuftig  planlægning  har  skånet  den  for  alt  for  megen  hovedløs  sanering  –
bevirket, at byens udseende fra begyndelsen af det 19. århundrede og inden for de gamle volde er
blevet bevaret i bemærkelsesværdigt omfang. Der er således tale om et roligt gadebillede (…). Der er
intet af det selvglade skryderi, der kendetegnede samtidens London eller Paris."

Skønheden  ligger  i  harmonien  og  sammenhængskraften.  En  enkelt,  utilpasset  bygning  kan  slå
harmonien  og  roen  i  stykker.  Det  ser  man  desværre  mange  eksempler  på  i  den  østlige  del  af
Middelalderbyen.

 

Kulturarven forvaltes ikke altid med omhu

Foreningen Æstetisk Raad udarbejdede i årene 2000-2003 en registrant over de skader, der er sket
på de gamle danske købstadsbykerner. Arbejdet lå siden til  grund for hjemmesiden "GodeByer.dk",
som Landsforeningen for Bygnings- og Landskabskultur varetog i årene 2015-2018. Her fremgik det,
at bymiljøerne har været udsat for tre store angrebsbølger:

I  1960’erne  begyndte  bankerne  at  erstatte  deres  fine  gamle  bygninger  med  utilpassede,  moderne
betonhuse.  Torve  i  f.eks.  Helsingør,  Køge,  Roskilde,  Slagelse,  Odense,  Svendborg,  Faaborg  og
Aalborg  vidner  om  bankernes  nedrivningslyst.  Kun  få  af  nybygningerne  anvendes  i  dag  til  deres
oprindelige formål. Også Nationalbanken i København fik en nybygget og fejlplaceret bygning. I alt er
der ca. 150 utilpassede bankbygninger i danske middelalderbykerner.

I 1970’erne tog kommunerne fat. Grenaa, Hjørring, Horsens, Fredericia og Nibe er blandt de værste
eksempler  på  utilpasset  rådhusbyggeri.  Der  er  ca.  50  moderne  kommunale  bygninger  i
middelalderbykernerne.

I  1980’erne  kom  supermarkeder  og  stormagasiner  for  alvor  i  gang  med  ekspansionen.  De  værste
eksempler  er  i  København,  Aalborg,  Odense,  Holstebro,  Aarhus  og  Maribo.  Der  er  ca.  70  i  alt.
Kontorbyggerier  har  også  gjort  stor  skade  med  ødelæggelsen  af  Møntergade,  Pilestræde  og
Landemærket i København som det værste eksempel i nyere tid.

I  de  seneste  årtier  har  man  forspildt  chancen  for  at  skabe  nye  bymiljøer  på  de  havne,  der  ikke
længere  tjener  deres  oprindelige  formål.  Man  kunne  have  bundet  by  og  havn  sammen  og  skabt
attraktive  miljøer  som  Nyhavn  i  København,  Sønderborg,  Allinge,  Gudhjem  og  Svaneke  (og  som  i
mange små havne i  Middelhavet).  Her  myldrer  mennesker  til  for  at  nyde huse,  kajer  med butikker,
caféer og restauranter, havnebassinet og skibene. I stedet har vi fået fantasiløse betonboligblokke i
adskillige  havnebyer  med  Nyborg  som  et  af  de  værste  skræmmebilleder.  Vordingborg,  Holbæk,
Frederikssund, Korsør, Middelfart og Rudkøbing er andre eksempler på nybyggeri, der suger kraft fra
omgivelserne  og  intet  giver  tilbage.  I  Svendborg  skal  der  også  opføres  en  stor  blok  på  havnen  i
stedet for flere, mindre, forskellige, sammenbyggede huse, der kunne give liv og havnemiljø.

Odense er en by, som ikke har været god ved sig selv. Et enigt byråd besluttede i 1952, at en delvist
statsfinansieret motorgade skulle tromles gennem den gamle middelalderbykerne for et lette bilernes
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adgang  til  havn  og  værft.  Motorgaden  stod  helt  færdig  i  1980  og  er  blevet  diskuteret  lige  siden.
Byrådet  lukkede  i  2014  gaden,  og  nu  opføres  nye  bygninger  på  gadens  brede  tracé.  De  dengang
nedrevne ældre bygninger kommer dog ikke tilbage. Også andre nedrivninger i Odense har medført
kritik  fra  borgerne.  Derfor  besluttede  By-  og  Kulturudvalget  i  2011,  at  bygninger  i  bykernen  ikke
længere  kunne  nedrives  ved  en  rent  administrativ  afgørelse.  Alle  planer  om nedrivning  i  bykernen
skal nu træffes af det politiske udvalg.

Aarhus  var  tæt  på  at  lide  samme skæbne  som Odense,  da  byrådet  i  1960’erne  ville  bygge  en  45
meter bred motorgade tværs gennem Midtbyen. Borgmester Bernhardt Jensen kæmpede ene mand
imod og fik det afværget. Af den grund er han senere blevet kåret til ’Alle Tiders Aarhusianer’.

Aalborg  var  den  første  by,  der  med  store  gadegennembrud  ødelagde  enestående  bymiljøer.  I  dag
falder navnlig det utilpassede byggeri på Budolfi Plads i øjnene.

I 1970’erne var det tæt på at gå galt i København igen, som det var sket før i Brøndstrædekvarteret
(ved Gothersgade), i Bremerholm/Christian IX gade/Lille Kongensgade, og i Adelgade/Borgergade.

Pilestræde  og  Landemærket  blev  ødelagt,  den  fine,  gamle  Nationalbank  og  hele  dens  karré  blev
nedrevet,  men  også  Gammel  Mønt,  Sværtegade  og  Møntergade  var  i  farezonen.
Borgerrepræsentant Børge Oløe er nok den person, vi primært kan takke for, at de tre sidstnævnte
gader  gik  fri.  Tankevækkende  er  det,  at  de  historiske  kvarterer  i  København,  der  har  undgået
sanering,  men  i  stedet  er  blevet  renoveret,  i  dag  er  nogle  af  de  mest  eftertragtede  boligområder  i
hovedstaden. Det gælder ikke bare i  den indre by, men også på Nørrebro og Vesterbro. I  de fleste
tilfælde  var  der  oprindeligt  tale  om  billigt  byggeri  for  fattige  tilflyttere,  som  i  dag  har  langt  mere
atmosfære end de nye, eksklusive boligkvarterer.

Hvor galt, det kan gå, ser man også i Stockholm, hvor store dele af byen blev nedrevet i 1970’erne
og  nu  nærmest  er  betonslum,  og  i  London,  hvor  kræfternes  frie  spil  har  forvandlet  flere  gamle,
smukke områder til et kaotisk rod. I kontrast hertil står det indre af Paris, som kun nåede at bygge én
skyskraber  (ved  Montparnasse),  før  man  sadlede  om  og  enedes  om  at  skabe  en  ny  bydel,  La
Défense, hvor højhusene er samlet uden for bykernen.

 

Borgerrepræsentationens store ansvar

Det  er  nok  de  færreste  kommunalpolitikere,  der  i  deres  daglige  arbejde  tænker  over,  at  de  sidder
med  et  større  ansvar  for  bevarelsen  af  kulturarven  end  nogen  anden  myndighed,  politisk  eller
administrativ. Københavns Borgerrepræsentation har ansvaret for bymiljøer af et omfang, der næsten
er lige så stort  som hele resten af  landets tilsammen, og som i  kvalitet  overstiger  alt  andet.  Der er
blevet  passet  godt  på  Middelalderbyens  vestlige  halvdel,  mens  der  er  sket  megen  skade  på  den
østlige del; men bystyret har klogt fastholdt en begrænsning på byggehøjden, hvilket har betydet, at
byen er harmonisk, og at byens karakteristiske tårne fortsat kommer til deres ret.

 

Bymiljø og arkitektur er to forskellige ting
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København har en arkitekturpolitik,  men vi  burde hellere have en bymiljøpolitik.  Man kan diskutere,
hvad der  er  god eller  dårlig  arkitektur  i  timevis  uden at  nå til  en  brugbar  konklusion –  ganske som
med moderne kunst. Det væsentlige er imidlertid, om et byområde er godt at være i, og det har ikke
noget med arkitektur at gøre. God arkitektur er ikke nogen garant for et godt bymiljø; Nationalbanken
er et  eksempel  på det.  Byggeriet  slog en smuk karré i  stykker,  og bygningen har taget  alt  liv  ud af
området.  Bankens  døde  facader  medfører,  at  ingen  mennesker  længere  går  ad  Niels  Juels  Gade.
Nationalbanken burde være opført et andet sted. God arkitektur er heller ikke en forudsætning for at
godt bymiljø; Københavns bedste kvarterer er opført af bygmestre uden hjælp fra arkitekter.
 

Bymiljø og Naturmiljø er begge vindersager

Naturmiljøsagen  opstod  omkring  1970  som  følge  af  en  folkelig  modvilje  mod  forurening.
Miljøministeriet blev oprettet i 1971. Her forvaltes planloven, hvis formål bl.a. er, at skabe og bevare
værdifulde bebyggelser, bymiljøer og landskaber. I de næsten 50 år, der er gået, er der skabt et stort
administrativt  apparat  med lovgivning  og  regler,  departement,  styrelser,  direktorater,  klagenævn og
fonde,  der  varetager  naturmiljøet  (landskaberne).  Men der  er  intet  sket  for  at  bevare bymiljøerne.  I
Danmark  findes  ikke  en  særlig  lovgivning  eller  et  embedsværk,  der  passer  på  bymiljøerne.
Fredningsloven  varetager  ikke  opgaven.  Hverken  Miljøministeriet  eller  Kulturministeriet  har  forstået
bymiljøsagen,  og  de  enkelte  kommuner  er  oftest  dårligt  rustet  til  opgaven  og  har  ingen  forbilleder
inden for administration.

Naturmiljøsagen  har  gennemlevet  en  række  faser  -  fra  forureningsbekæmpelse  til  naturpleje  og
naturgenopretning. Nu er klimaet en væsentlig faktor.

Bymiljøsagen venter  stadig på at  komme i  gang.  Først  og fremmest skal  vi  stoppe nedrivninger og
dernæst  skal  vi  bevare  bygninger,  der  forfalder.  En  tredje  fase  er  genopretning  af  skader  ved  at
ændre  på  facader  og  tage,  så  utilpassede  bygninger  kommer  til  at  passe  til  stedets  ånd,  eller
afskærme "grimme" huse med beplantning eller facaderenoveringer. Byernes atmosfære har også et
klimaperspektiv; man påvirkes af det miljø, man bor og færdes i, og et godt bymiljø giver tryghed.

I  en  Middelalderby  er  stål-,  glas-  og  betonhuse  invasive  arter,  mens  bindingsværk  og  gamle
murstenshuse er en truet art.

Der  er  en udbredt  folkelig  forståelse for  bymiljøsagen på linje  med naturmiljøsagen.  Politisk  er  den
langt bag efter naturmiljøsagen.

 

Årsagen til ødelæggelserne: Bevaringsfolk er deres egen værste fjende

Naturmiljøet har en naturlig fjende i landbruget, hvor der ofte er modstridende interesser. Bymiljøerne
har  ingen  naturlig  fjende.  Den  påståede  modsætning  mellem  bymiljø  og  hensynet  til  udvikling  og
fremskridt er en misforståelse. De byer, der har ødelagt deres bykerner, oplever nu en forslumring og
begyndende ghettodannelser. Der er lige så meget fremtid i at nedrive de gamle bykerner, som der
var i at rette Skjern Aa ud.

Side 73



Skaderne  på  bymiljøerne  er  sket  som  følge  af  uopmærksomhed  og  uvidenhed.  Havde  man  på
bymiljøområdet  haft  en  organisation,  svarende  til  Danmarks  Naturfredningsforening,  havde  meget
været  anderledes.  Desværre  findes  en  sådan  ikke.  De  foreninger,  der  findes,  er  ofte  styret  af
arkitekter,  som  gerne  vil  bygge  nyt  og  hellere  vil  tale  om  arkitektur  end  om  bymiljøer.  Ønsket  om
markante, moderne bygninger og frygten for pastiche har forhindret en målrettet bevaringsindsats.

Overordnede byplaner – inspireret af André Malraux’s franske lov

Værdien  af  de  velbevarede  franske  middelalderbykerner  kan  ikke  gøres  op  i  penge.  De  er
fundamentet  for  verdens  største  turistindustri,  og  uden  dem  ville  mange  af  Frankrigs  mindre  byer
henligge  som  spøgelsesbyer.  Mens  der  i  Danmark  er  18  byer  (hvoraf  de  fleste  har  bevarende
lokalplaner) og 6 københavnske bykvarterer, som er velbevarede, er der i Frankrig måske 10-20.000.
En stor del af æren for dette kan tilskrives en lov fra 1962 (vedlagt). Den går naturligvis ikke i detaljer,
men  begrænser  sig  til  på  få  sider  at  fastlægge  de  overordnede  rammer  for  beskyttelsen  af
bymiljøerne.

Vi ønsker på tilsvarende vis enkle, overordnede byplaner, hvis udarbejdelse ikke vil indebære en stor
belastning af kommunens administration.

Lokaludvalgets forslag til kommuneplanen

Kommunens  arkitekturpolitik  peger  allerede  på  det  væsentlige  i  at  bevare  stedernes  egenart.  Vi
ønsker,  at  den  fremover  i  højere  grad  administreres  under  hensyntagen  til  bydelenes  historie  og
karakteristika. Hvor det i et nyere kvarter kan være fint med en moderne bygning, bør arkitektoniske
eksperimenter  undgås i  Middelalderbyen.  Hvis der  skal  bygges nye huse,  bør de bygges i  den stil,
der  er  bestemt  af  stedets  ånd.  Det  vil  der  ikke  være  noget  "forlorent"  i.  Dygtige  arkitekter  vil  med
glæde  søge  at  skabe  nye  bygninger,  der  overholder  spillereglerne  i  en  Middelalderby.  Det  er  en
udfordring i sig selv. Man skal kunne se på et nyt hus, at det ligger i det indre København (og ikke i
Los Angeles eller Frankfurt).

En  bygning  som  BLOX  er  ikke  i  harmoni  med  Middelalderbyen;  den  kunne  ligge  hvor  som  helst  i
verden,  og  den  slår  omgivelsernes  harmoni  i  stykker.  I  bogen  ’Den  danske  enkelhed’  af  Povl
Abrahamsen (1994, s.16.) står om Kongens Bryghus: "Dets vældige korpus med det store tag er en
af vor havns mest karakteristiske bygninger. Det burde være en selvfølge, at denne monumentalitet
respekteres,  når  nye  bygninger  skal  anlægges  i  dens  nærhed".  Det  er  ikke  sket  med  byggeriet  af
BLOX. Den tidligere stadsarkitekt i København, som var en varm fortaler for byggeriet, har offentligt
udtalt, at han fortryder bebyggelsen. Den slags næsten uoprettelige fejlskud bør undgås fremover.

I  kommunens  arkitekturpolitik  hedder  det:  "Nye,  større  bebyggelser  og  højhuse,  der  bryder  med
byens overordnede skala, profil og landskabstræk, kræver en særlig opmærksomhed og omhu. Det
er  vigtigt,  at  de  tilfører  byen  og  det  konkrete  sted  arkitektonisk  merværdi  –  også  i  den  nære
menneskelige skala".

Vi  mener  som  udgangspunkt  ikke,  at  "nyere,  større  bebyggelser  og  højhuse"  hører  hjemme  i
Middelalderbyen. Skal der bygges større huse, bør de udadtil fremstå, som om de var opdelt i flere
mindre huse i overensstemmelse med de oprindelige små matrikler. Dette ser man flere andre steder
i byen.
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Indre  Bys  Lokaludvalg  foreslår,  at  den  differentierede  arkitekturpolitik  udmøntes  i  bevarende
lokalplaner for hvert af de 9 gamle kvarterer i Middelalderbyen samt Christianshavn, Frederiksstaden
og Gammelholm. Disse lokalplaner bør blot overordnet fastslå, at hele kvarteret er bevaringsværdigt
med få undtagelser,  som nævnes specifikt.  Der findes allerede flere bevarende lokalplaner.  Men vi
foreslår en skarpere holdning til nybyggeri. I planen for Nyhavn og Gammelholm står f.x:

"§6 stk. 4. Nybyggeri

Der  skal  udarbejdes  supplerende  lokalplan  i  forbindelse  med  nybyggeri  til  erstatning  af
bevaringsværdig bebyggelse herunder bygninger, som ikke vil kunne istandsættes p.g.a. brand eller
lignende „force majeure"-situation".

Det bør fremover præciseres, at nybyggeri i  videst muligt omfang skal være en genopførelse af det
gamle  hus,  hvis  det  var  bevaringsværdigt,  og  ellers  holdes  i  den  for  kvarteret  karakteristiske
byggestil.

 

Nærmere om bevarende lokalplaner for hvert enkelt bykvarter i Middelalderbyen.

I  Københavns centrum er  de bedst  bevarede bykvarterer  Nørre  -,  Snarens -,  Frimands -,  Strand -,
Vester -, Klædebo -, Skt. Annæ Øster Kvarter samt Gammelholm.

Nørre Kvarter: Alle huse er bevaringsværdige, på nær nogle få i Nørre Voldgade og Nørregade.

Snarens Kvarter: Alle huse er bevaringsværdige.

Frimands Kvarter: Alle huse er bevaringsværdige, på nær Niels Hemmingsens Gade 10-12

Strand Kvarter: Alle huse er bevaringsværdige, på nær Slotsholmsgade 12.

Vester Kvarter: Alle huse er bevaringsværdige, på nær Vester Voldgade 123.

Klædebo  Kvarter:  Alle  huse  er  bevaringsværdige,  på  nær  det  tidligere  Daells  Varehus  og  nogle  få
huse i Nørre Voldgade.

Skt  Annæ  Øster  Kvarter:  Alle  huse  er  bevaringsværdige,  på  nær  nogle  få  huse  i  Bredgade,
Amaliegade, Fredericiagade og Skt Annæ Plads.

Gammelholm: Alle huse er bevaringsværdige, på nær Det Kgl. Teaters nybygninger.

Christianshavn  og  Øster  Kvarter  har  lidt  megen  skade,  og  Rosenborg,  Købmager  og  Skt.  Annæ
Vester Kvarter har lidt voldsom skade. Planerne skal ikke beskytte det utilpassede nybyggeri."

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Økonomiforvaltningen, Teknik- og Miljøforvaltningen
og teknik- og miljøborgmesteren:
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"Som drøftet med teknik- og miljøborgmesteren i vores møde den 8. august 2018, idet vi er
opmærksomme på Teknik- og Miljøudvalgets beslutning den 13. august vedrørende Enhedslistens
forslag om balance mellem nye boliger og bevaring af bevaringsværdige bygninger og værdifulde
kulturmiljøer:

Indre By Lokaludvalg foreslår, at udmøntningen af Københavns arkitekturpolitik afpasses efter de
enkelte bydeles og kvarterers særegne kvaliteter. Det hedder i arkitekturpolitikken, at nybyggeri skal
tage afsæt i byens egenart. For Middelalderbyen bør dette bl.a. betyde, at nybyggeri ikke skal
fremstå som moderne, men derimod holde sig i den (tidløse) klassicistiske stil, som er bydelens
egenart og historiske fundament. I andre bykvarterer kan moderne byggeri naturligvis være
velkomment.

I  forlængelse  af  en  differentiering  af  arkitekturpolitikken  foreslås  det,  at  der  for  hvert  af  de  gamle
bykvarterer i Middelalderbyen udarbejdes en bevarende lokalplan på overordnet niveau. Vi forestiller
os ikke et stort, detaljeret arbejde, men derimod enkle lokalplaner med overordnede retningslinjer om
bevaring, der forhindrer nedrivning af huse, som på harmonisk vis indgår i den større sammenhæng -
uanset om de isoleret set ikke kan betragtes som bevaringsværdige.

Endvidere  bør  lokalplanerne  stille  krav  om,  at  nybyggeri  indordner  sig  efter  kvarterets  egenart.
Udarbejdelsen af de nye lokalplaner bør ikke være nogen stor belastning af forvaltningen. Alle planer
skal  nemlig  følge  samme  skabelon,  og  forskellen  fra  kvarter  til  kvarter  vil  hovedsageligt  bestå  i  at
udpege de (heldigvis få) bygninger, som ikke skal beskyttes.

Der redegøres nærmere for baggrunden for forslaget i det følgende.

 

De gamle bykerner er vores vigtigste kulturarv

Bykernerne  i  danske  middelalderkøbstæder  er  vor  vigtigste  kulturarv.  Kirker,  slotte,  herregårde  og
museer er umistelige aktiver, men det er i byerne, vi færdes. Vi påvirkes af vore omgivelser. Dansk
byggeskik har haft en egenart, som har udviklet sig gennem århundreder. Ser man et gammelt foto af
en bygade, vil  man straks kunne se, om det fra er en dansk by. Ser man et gammelt billede fra en
svensk eller  tysk by,  kan man umiddelbart  se,  at  den ikke er dansk.  Men de nye bydeles moderne
arkitektur  ligner  det,  man  ser  overalt  i  verden.  Denne  udvikling  bør  stoppes  i  Københavns
middelalderby. Vi skal værne om det bymiljø, vi har arvet.

 

Der er ingen modsætning mellem bybevaring og udvikling - tværtimod

Københavns Kommune har for længst indset værdien af bygningsarven. I Arkitekturpolitikken citeres
Realdania for følgende:

"Bygningsarven er penge værd for boligejere over hele landet. Bygningsarv betyder blandt andet 30
%  højere  salgspriser  for  bevaringsværdige  enfamilieshuse,  og  13%  højere  priser  for  boliger  i
områder,  der  har  mere  end  15%  bevaringsværdige  bygninger.  Ikke  kun  boligejerne  får  værdi  af
bygningsarven. Med kulturhistorie og arkitektur tiltrækker bygningsarven turister og nye beboere til et
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område.  Det  smitter  af  på  erhvervslivets  omsætning  og  skaber  job,  hvilket  har  en  positiv  effekt  på
kommunernes økonomi".

Dette bør suppleres med en erkendelse af, at et enkelt utilpasset hus kan ødelægge harmonien på et
helt  torv  eller  i  en  hel  gade.  Derfor  bør  der  ikke  gennemføres  arkitektoniske  eksperimenter  med
avanceret in-fill-byggeri i Middelalderbyen.

Der er blevet passet godt på Middelalderbyens vestlige halvdel, mens der er sket megen skade på
den østlige del; men bystyret har klogt fastholdt en begrænsning på byggehøjden, hvilket har betydet,
at byen er harmonisk, og at byens karakteristiske tårne fortsat kommer til deres ret.

 

Bymiljø og arkitektur er to forskellige ting

København har en arkitekturpolitik,  men vi  burde hellere have en bymiljøpolitik.  Man kan diskutere,
hvad der  er  god eller  dårlig  arkitektur  i  timevis  uden at  nå til  en  brugbar  konklusion –  ganske som
med moderne kunst. Det væsentlige er imidlertid, om et byområde er godt at være i, og det har ikke
noget med arkitektur at gøre. God arkitektur er ikke nogen garant for et godt bymiljø; Nationalbanken
er et  eksempel  på det.  Byggeriet  slog en smuk karré i  stykker,  og bygningen har taget  alt  liv  ud af
området.  Bankens  døde  facader  medfører,  at  ingen  mennesker  længere  går  ad  Niels  Juels  Gade.
Nationalbanken burde være opført et andet sted. God arkitektur er heller ikke en forudsætning for at
godt bymiljø; Københavns bedste kvarterer er opført af bygmestre uden hjælp fra arkitekter.

Bymiljøsagen venter  stadig på at  komme i  gang.  Først  og fremmest skal  vi  stoppe nedrivninger og
dernæst  skal  vi  bevare  bygninger,  der  forfalder.  En  tredje  fase  er  genopretning  af  skader  ved  at
ændre  på  facader  og  tage,  så  utilpassede  bygninger  kommer  til  at  passe  til  stedets  ånd,  eller
afskærme "grimme" huse med beplantning eller facaderenoveringer. Byernes atmosfære har også et
klimaperspektiv; man påvirkes af det miljø, man bor og færdes i, og et godt bymiljø giver tryghed.

I  en  Middelalderby  er  stål-,  glas-  og  betonhuse  invasive  arter,  mens  bindingsværk  og  gamle
murstenshuse er en truet art.

Der  er  en udbredt  folkelig  forståelse for  bymiljøsagen på linje  med naturmiljøsagen.  Politisk  er  den
langt bag efter naturmiljøsagen.

 

Overordnede byplaner – inspireret af André Malraux’s franske lov

Værdien  af  de  velbevarede  franske  middelalderbykerner  kan  ikke  gøres  op  i  penge.  De  er
fundamentet  for  verdens  største  turistindustri,  og  uden  dem  ville  mange  af  Frankrigs  mindre  byer
henligge  som  spøgelsesbyer.  Mens  der  i  Danmark  er  18  byer  (hvoraf  de  fleste  har  bevarende
lokalplaner) og 6 københavnske bykvarterer, som er velbevarede, er der i Frankrig måske 10-20.000.
En stor del af æren for dette kan tilskrives en lov fra 1962 (vedlagt). Den går naturligvis ikke i detaljer,
men  begrænser  sig  til  på  få  sider  at  fastlægge  de  overordnede  rammer  for  beskyttelsen  af
bymiljøerne.
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Vi ønsker på tilsvarende vis enkle, overordnede byplaner, hvis udarbejdelse ikke vil indebære en stor
belastning af kommunens administration.

 

Lokaludvalgets forslag til kommuneplanen

Kommunens  arkitekturpolitik  peger  allerede  på  det  væsentlige  i  at  bevare  stedernes  egenart.  Vi
ønsker,  at  den  fremover  i  højere  grad  administreres  under  hensyntagen  til  bydelenes  historie  og
karakteristika. Hvor det i et nyere kvarter kan være fint med en moderne bygning, bør arkitektoniske
eksperimenter  undgås i  Middelalderbyen.  Hvis der  skal  bygges nye huse,  bør de bygges i  den stil,
der  er  bestemt  af  stedets  ånd.  Det  vil  der  ikke  være  noget  "forlorent"  i.  Dygtige  arkitekter  vil  med
glæde  søge  at  skabe  nye  bygninger,  der  overholder  spillereglerne  i  en  Middelalderby.  Det  er  en
udfordring i sig selv. Man skal kunne se på et nyt hus, at det ligger i det indre København (og ikke i
Los Angeles eller Frankfurt).

I  kommunens  arkitekturpolitik  hedder  det:  "Nye,  større  bebyggelser  og  højhuse,  der  bryder  med
byens overordnede skala, profil og landskabstræk, kræver en særlig opmærksomhed og omhu. Det
er  vigtigt,  at  de  tilfører  byen  og  det  konkrete  sted  arkitektonisk  merværdi  –  også  i  den  nære
menneskelige skala".

Vi  mener  som  udgangspunkt  ikke,  at  "nyere,  større  bebyggelser  og  højhuse"  hører  hjemme  i
Middelalderbyen. Skal der bygges større huse, bør de udadtil fremstå, som om de var opdelt i flere
mindre huse i overensstemmelse med de oprindelige små matrikler. Dette ser man flere andre steder
i byen.

 

Bevarende lokalplaner

Indre  Bys  Lokaludvalg  foreslår,  at  den  differentierede  arkitekturpolitik  udmøntes  i  bevarende
lokalplaner for hvert af de 9 gamle kvarterer i Middelalderbyen samt Christianshavn, Frederiksstaden
og Gammelholm. Disse lokalplaner bør blot overordnet fastslå, at hele kvarteret er bevaringsværdigt
med få undtagelser,  som nævnes specifikt.  Der findes allerede flere bevarende lokalplaner.  Men vi
foreslår en skarpere holdning til nybyggeri. I planen for Nyhavn og Gammelholm står f.x:

"§6 stk. 4. Nybyggeri

Der  skal  udarbejdes  supplerende  lokalplan  i  forbindelse  med  nybyggeri  til  erstatning  af
bevaringsværdig bebyggelse herunder bygninger, som ikke vil kunne istandsættes p.g.a. brand eller
lignende „force majeure"-situation".

Det bør fremover præciseres, at nybyggeri i  videst muligt omfang skal være en genopførelse af det
gamle  hus,  hvis  det  var  bevaringsværdigt,  og  ellers  holdes  i  den  for  kvarteret  karakteristiske
byggestil.

 

Nærmere om bevarende lokalplaner for hvert enkelt bykvarter i Middelalderbyen.
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I  Københavns centrum er  de bedst  bevarede bykvarterer  Nørre  -,  Snarens -,  Frimands -,  Strand -,
Vester -, Klædebo -, Skt. Annæ Øster Kvarter samt Gammelholm.

Nørre Kvarter: Alle huse er bevaringsværdige, på nær nogle få i Nørre Voldgade og Nørregade.

Snarens Kvarter: Alle huse er bevaringsværdige.

Frimands Kvarter: Alle huse er bevaringsværdige, på nær Niels Hemmingsens Gade 10-12

Strand Kvarter: Alle huse er bevaringsværdige, på nær Slotsholmsgade 12.

Vester Kvarter: Alle huse er bevaringsværdige, på nær Vester Voldgade 123.

Klædebo  Kvarter:  Alle  huse  er  bevaringsværdige,  på  nær  det  tidligere  Daells  Varehus  og  nogle  få
huse i Nørre Voldgade.

Skt  Annæ  Øster  Kvarter:  Alle  huse  er  bevaringsværdige,  på  nær  nogle  få  huse  i  Bredgade,
Amaliegade, Fredericiagade og Skt Annæ Plads.

Gammelholm: Alle huse er bevaringsværdige, på nær Det Kgl. Teaters nybygninger.

Christianshavn  og  Øster  Kvarter  har  lidt  megen  skade,  og  Rosenborg,  Købmager  og  Skt.  Annæ
Vester Kvarter har lidt voldsom skade. Planerne skal ikke beskytte det utilpassede nybyggeri.

 

Med venlig hilsen

 

Bent Lohmann,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt henvendelsen, sender sekretariatet den til Økonomiforvaltningen,
Teknik- og Miljøforvaltningen og teknik- og miljøborgmesteren.

 

Bilag
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0. Enhedslistens forslag til Teknik- og Miljøudvalget om balance mellem nye boliger og bevaring af
bevaringsværdige bygninger og værdifulde kulturmiljøer (ikke på papir):

https://www.kk.dk/indhold/teknik-og-miljoudvalgets-modemateriale/13082018/edoc-agenda/6863ea89-a050-4aaf-8632-591978917aa0/7919976f-6b3d-4a32-93a1-3fca384872cc

Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Lise Smørum om, at 2. afsnit i henvendelsen
formuleres:

"Indre By Lokaludvalg foreslår, at udmøntningen af Københavns arkitekturpolitik afpasses efter de
enkelte bydeles og kvarterers særegne kvaliteter. Det hedder i arkitekturpolitikken, at nybyggeri skal
tage afsæt i byens egenart. For Middelalderbyen bør dette bl.a. betyde, at nybyggeri skal tilpasses
bydelens egenart og historiske fundament."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jep Loft om, at afsnittet "Nærmere om bevarende
lokalplaner for hvert enkelt bykvarter i Middelalderbyen" formuleres:

"I Københavns centrum er de bedst bevarede bykvarterer Nørre -, Snarens -, Frimands -, Strand -,
Vester -, Klædebo -, Skt. Annæ Øster Kvarter samt Gammelholm. I disse kvarterer er der kun ganske
få huse, som ikke bør beskyttes af lokalplanerne.

Christianshavn  og  Øster  Kvarter  har  lidt  megen  skade,  og  Rosenborg-,  Købmager-  og  Skt.  Annæ
Vester  Kvarter  har  lidt  stor  skade.  Planerne  bør  undtage  det  utilpassede  nybyggeri  fra
bevaringskravet."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at det af henvendelsen skal fremgå,
at lokaludvalget ønsker bevarende lokalplaner håndhævet.

Lokaludvalget godkendte henvendelsen til Økonomiforvaltningen, Teknik- og Miljøforvaltningen og
teknik- og miljøborgmesteren om bymiljøpolitik via kommuneplanen og bevarende lokalplaner, der
fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag, idet formanden blev bemyndiget til at
foretage redaktionelle ændringer.

 

På forslag fra Kjeld A. Larsen bad lokaludvalget formanden om at arrangere en bydelsvandring for
lokaludvalget.

Bilag
Loi André Malraux 1962
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INDRE BY LOKALUDVALG

18.  B-sag: Affaldshåndteringen i Middelalderbyen (2018-0213228)

indre By Lokaludvalg skal godkende, at formanden skriver til Teknik- og Miljøforvaltningen om
affaldshåndteringen i Middelalderbyen.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger ham til at skrive til Teknik- og Miljøforvaltningen om
affaldshåndteringen i Middelalderbyen på baggrund af de problemer og løsningsforslag, der
fremgår af medlemsforslaget i afsnittet "Problemstilling".

Problemstilling

Medlemsforslag fra Sally Mountfield:

"Problem:
Renovationsmedarbejderne afhenter typisk affald meget tidligt om morgenen. Dette er et alvorligt
problem for mange mennesker, idet renovationsarbejdet genererer væsentlig støj.

Hjulene på affaldscontainerne er lavet af et hårdt materiale, og når de kører hen over asfalt, særligt
brostensbelagte overflader, genererer de meget høj støj. Til stor gene for beboerne.

Derudover er der støj fra tomgang og indtil flere "bank" når containeren skal tømmes.

Dette problem er blevet værre efter at affaldet skal sorteres i bioaffald, pap, papir, metal, elektronik
mm hvilket vi selvfølgelig kun kan bifalde, men det skal ikke forårsage flere lydgener.

Det er krystalklart, at det er et problem, når mennesker får forstyrret deres nattesøvn pga. støj.
WHO-undersøgelser påviser alvorlige sundhedsmæssige konsekvenser ved afbrudt nattesøvn.
Eksempelvis en væsentlig øget forekomst af hjerte- karsygdomme, cancer, stress,
koncentrationsbesvær, og meget andet.

For at tage et eksempel i indre by, Skt Peders Stræde:

Generelt er det sådan, at de skraldebiler, som kommunen har entreret med ikke må hente 
før kl. 07.00. I Indre By er der så givet en dispensation - angiveligt med henvisning til
fremkommelighed - til kl. 06.00. Problemet er, at renovationen er givet fri, så private firmaer kan selv
bestemme, hvilket firma, de vil have til at hende deres erhvervsskrald.
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Det betyder, at der i Skt. Peders Stræde er skraldebiler 2-3 - ofte 4 gange på en morgen. Den første
er ofte en "privat" til erhverv i nærheden af Jarmers plads og den kommer gerne 04.30 eller 05.00.
Fra kl. 06.00 går det så rap i rap - en typisk morgen: kl. 06.10 - 06.45 - 7.00 og nogen gange een til.

Der er sågar også en privat afhenting om lørdagen til at hente madaffald, der ikke kan ligge i gården
fra fredag aften til mandag morgen.

En anden gene i Skt Peders Stræde er at skraldebilerne ikke følger færdselsreglerne, og når der fx.
Kommer en bil fra Teglgårdstræde, så i stedet for at køre rundt om Nørre Voldgade, så bakker den
fra krydset og helt op til hotellet SP34 tæt på Jarmers plads. Når det sker, er mange tilbøjelige til at
vågne.

Løsning:
En mulig løsning, kunne være at gentænke konstruktionen af hjul og låg på affaldscontainere. Bløde
støjabsorberende gummihjul, og gummilister eller lign. i låget på affaldscontaineren.

For at undgå mange afhentninger med deraf følgende mere støj skal der være en større
koordinering, imellem de selskaber, der henter affald. Her er problemet at kommunen, som
udgangspunkt, kun bestemmer over afhentning af husholdningsaffald."

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget bemyndiger ham til at skrive til Teknik- og Miljøforvaltningen om
affaldshåndteringen i Middelalderbyen på baggrund af de problemer og løsningsforslag, der fremgår
af medlemsforslaget ovenfor.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Formanden skriver til Teknik- og Miljøforvaltningen om affaldshåndteringen i Middelalderbyen på
baggrund af de problemer og løsningsforslag, der fremgår af medlemsforslaget ovenfor.

 

Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Bent Lohmann om, at henvendelsen skal indeholde en
bemærkning om, at i Middelalderbyen skal det være en hovedregel, at affald afhentes efter kl. 7,
sådan som det tidligere er besluttet.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Bent Lohmann om, at henvendelsen skal indeholde et forslag om
forbud mod køretøjer over 3.500 kg i Middelalderbyen før kl. 8.
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Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Lean Milo om, at henvendelsen skal angå affaldshåndtering i
hele Indre By.

På forslag fra Bent Lohmann besluttede lokaludvalget, at lokaludvalgets medlemmer kan sende
sekretariatet forslag til lokale problemer om affaldshåndtering, som skal med i henvendelsen.

 

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at skrive til Teknik- og Miljøforvaltningen om
affaldshåndteringen i Indre By på baggrund af de problemer og løsningsforslag, der fremgår af
medlemsforslaget i afsnittet "Problemstilling" samt på baggrund af ovennævnte tiltrådte forslag og på
baggrund af de forslag, lokaludvalgets medlemmer måtte sende til sekretariatet inden den 31. august
2018.
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INDRE BY LOKALUDVALG

19.  B-sag: Turistbusserne i Toldbodgade (2018-0209987)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte en henvendelse til teknik- og miljøborgmesteren om forholdene i
Toldbodgade.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender henvendelsen til teknik- og miljøborgmesteren om
forholdene i Toldbodgade, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

En borger har den 6. august 2018 skrevet til lokaludvalget og til Teknik- og Miljøforvaltningen:

"Jeg tillader mig endnu engang, at skrive til jer for at anmode/klage/følge op på vores email
kommunikation omkring de katastrofale trafik problemer i Toldbodgade. Vores email kommunikation
er fra juni og Juli 2017. Vi må jo desværre konstaterer, at der ikke er sket nogen bedring, det er
simpelthen ikke holdbart længere. 

Vi er på vej mod et Barcelona og Venedig problem!

De medsendte fotos illustrerer hvordan turist busserne/chaufførerne forholder sig, som man kan se
så er der en chauffør på sin håndholdte mobil telefon, der bliver parkeret helt om mod væggen til
Amalienborg så det er umuligt at komme igennem med rullestole, barnevogne eller to personer ved
siden af hinanden.

Et foto viser hvordan en bus fuldstændig blokerer trafikken, bus stod parkeret i mere en 10 minutter,
der opstod nærmest tumult. Flere af busser har deres motor igang i langt mere end de 2 eller 3
minutter reglerne tillader, det er til stor gene ikke alene for beboerne men også for fodgængerne.
Forureningen særlig når det er så varmt og fugtigt, er uudholdeligt!

Hvad ikke fremgår af billederne er, at vi er flere beboer fra henholdsvis nr. 53, 55, 57, og 59 som
dagligt henstiller til chaufførerne om at slukke for motorerne. De danske chauffører er generelt flinke
til at følge reglerne, dog er der en del som er fuldkommen ligeglade, og de udenlandske chauffører
bliver aggressive. 

I jeres skrivelse “2017-0258140-3. Svar til Indre By Lokaludvalg og borgere vedrørende forslag om
Helhedsplan for området mellem Kongens Have og Inderhavnen“ står klar beskrevet at en løsning
skal findes og igangsættes i 2018. Det er dybt beklageligt, at der stadigvæk ikke er sket noget. Skal
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vi have et dødeligt færdselsuheld, en bil bombe eller noget tillsvarende førend der sker noget.
Ufatteligt.

Det er ikke kun busserne der er et problem, de mange turister der bliver sat af busserne midt på
gaden eller fortovene skaber kæmpe problem for den daglige fod, cykle -og bil trafik i Toldbodgade.
Turisterne opholder sig på fortovene, i gårdene og sidder hvor de har lyst til. De efterlader et svineri,
og detailbutikkerne i China Town bidrager til svineriet.

Hvornår kommer busserne væk, i andre storbyer i Europa kan man godt finde ud af at lade turisterne
gå, det er ikke nødvendigt at skulle fragte dem helt til døren. Lad busserne stå ved Gefion, Nordre
Toldbod eller på Grønningen/Esplanaden. 

Kan Kommunen ikke henstille til vognmændene, Wonderful Copenhagen, tourguiderne og
rejsebureauerne, at de har hånd-i-hanke med deres gæster. Alle aktørerne har et ansvar for, at deres
gæster."

 

Borgeren henviser til et brev fra Teknik- og Miljøforvaltningen af 12. juli 2017 til lokaludvalget: 

"Tak for din henvendelse fra den. 3. juli 2017 til Teknik- og Miljøborgforvaltningen vedrørende
helhedsplan for området mellem Kongens Have og Inderhavnen.

Som du er bekendt med vedtog Borgerrepræsentationen med Budget 2017 en hensigtserklæring om,
at forbedre forholdene ved Amalienborg. Den er nu udmøntet i en indstilling, som Teknik- og
Miljøudvalget vedtog den 19. juni 2017, der pålægger forvaltningen at arbejde videre med en
løsningsmodel, som reserverer vejareal på Amaliegade til turistbusser med gæster til Livgardens
vagtafløsning på Amalienborg. Reservationen vil kun gælde udvalgte dage med mange
krydstogtturister.

Ordningen skal fungere som et forsøg i en sæson og evalueres herefter. Projektet kan igangsættes
foråret 2018. Det forudsætter dog, at der afsættes ressourcer hertil i næste års budget.

Forvaltningen vil i forbindelse med projektet gennemføre høring af alle berørte i Amaliegade og
Fredericiagade. I den forbindelse er de medsendte borgerhenvendelser til lokaludvalget videresendt
til Byens Anvendelse, der er ansvarlig for projektet.

Med hensyn til at igangsætte en trafikal helhedsplan vurderer forvaltningen, at det er
hensigtsmæssigt, at afvente Bydelsplanen for Indre By, der behandles i Borgerrepræsentationen i
slutningen af 2017."

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til teknik- og miljøborgmesteren:

"De vedhæftede fotos, som lokaludvalget har modtaget fra en borger, illustrerer de trafikale
problemer, som turistbusserne skaber i Toldbodgade. Dertil kommer luftforureningen, som de
forårsager.
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Lokaludvalget har tidligere foreslået Teknik- og Miljøforvaltningen at udarbejde en trafikal
helhedsplan for området mellem Kongens Have og Inderhavnen. Forvaltningen svarede den 12. juli
2017, at det er hensigtsmæssigt, at afvente Bydelsplanen for Indre By, der behandles i
Borgerrepræsentationen i slutningen af 2017.  Bydelsplanen er vedtaget, hvorfor lokaludvalget beder
om at arbejdet med planen igangsættes.

En sådan helhedsplan kunne omfatte et forbud mod kørsel med turistbusser i Toldbodgade
kombineret med et tilbud til turistbranchen om, at kommunen indretter områder i Havnegade foran
Nationalbanken og på Esplanaden eller Grønningen til afsætning/afhentning  af turister, der skal se
Nyhavn, Amalienborg osv.

Lokaludvalget deltager gerne i udarbejdelsen af en sådan helhedsplan, der - med den stigende
turisme in mente - bør udarbejdes, vedtages og implementeres hurtigst muligt.

I mellemtiden skal parkeringsreglerne og  tomgangsreglerne håndhæves. Vi beder om, at der til
stadighed er parkeringsvagter i Toldbodgade i turistsæsonen.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt henvendelsen, sender sekretariatet den til teknik- og
miljøborgmesteren.

Sekretariatet orienterer borgeren om lokaludvalgets beslutning.

Beslutning

Lokaludvalget godkendte henvendelsen til teknik- og miljøborgmesteren om forholdene i
Toldbodgade, der fremgår af løsningsafsnittet.

Bilag
Toldbodgade fotos
Toldbodgade fotos 2
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20.  B-sag: Kulturhuset Indre By (2018-0213165)

Indre By Lokaludvalg skal bemyndige formanden til at fortsætte dialogen med Kultur- og
Fritidsforvaltningen om udviklingen af Kulturhuset Indre By.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at fortsætte dialogen med Kultur- og
Fritidsforvaltningen om udviklingen af Kulturhuset Indre By på det grundlag, der fremgår af
løsningsafsnittet.

 

Problemstilling

Formanden er i kontakt med ledelsen af Kulturhuset Indre By om udviklingen af kulturhuset.

Løsning

Fra Indre By Bydelsplan 2017

"KULTURHUSET INDRE BY SKAL REVITALISERES SOM BEBOERHUS

Der skal gøres en kraftig indsats for at synliggøre Kulturhuset Indre By på Charlotte Ammundsens
Plads, ikke mindst over for borgerne i Indre By. Synliggørelsen skal ske som led i en revitalisering af
kulturhuset, hvor den lokale forankring bredes ud med Indre By som udgangspunktet og med
"beboerhus", som den centrale funktion.

Kulturhuset skal sætte aktiviteter i gang, som rammer de behov, der er blandt borgerne i Indre By.
Man kan ikke forvente, at borgerne selv sætter aktiviteter i gang, hvis blot kulturhuset tilbyder rammer
for aktiviteterne.

Hvis man ikke kommer i mål med en revitalisering af kulturhuset på en måde, der tilgodeser Indre
Bys borgere, kan en lukning af det komme på tale for derved at skabe økonomi for etablering af 2-3
mindre kvarterhuse rundt om i Indre By, fx i Nyboder-kvarteret. Her tænker vi på lokale fællesskaber,
der skal rumme brugerstyrede fællesaktiviteter, fx i en tom butik eller et tomt kontor.
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En anden mulighed er, at Palads-bygningen ved Vesterport erstatter Kulturhuset Indre By og med sin
centrale placering anvendes til et kulturhus med alle borgere i Københavns Kommune som
målgruppe".

Bemyndigelse

Formanden foreslår, at han bemyndiges til at fortsætte dialogen med ledelsen af Kulturhuset Indre By
om udviklingen af kulturhuset, idet hans udgangspunkt for dialogen er ovenstående tekst i Indre By
Bydelsplan 2017 samt:

• at der er et meget stort behov i bydelen for et ”forsamlingshus” til foreningernes aktiviteter og til
familie-arrangementer. Bydelen er udfordret af, at der mangler lokaler, som foreninger og
borgere kan leje til en rimelig pris. Det kan man i andre bydele. Dette er et væsentligt behov,
der bør dækkes i forbindelse med ændring af konceptet for kulturhuset.

• at man bruger kulturhusets ressourcer på at tiltrække brugere fra Indre By med udgangspunkt i
konceptet "Medborgerhus".

• at man undersøger muligheden for at ombygge de to idrætshaller til en selvbetjent
motionssvømmehal. Vurderingen er, at flere borgere i Indre By dermed vil få mulighed for
motion, end der er mulighed for nu med den nuværende indretning og anvendelse af hallerne.

• at hvis kulturhuset ikke kommer til at fungere, er det bedre at nedlægge kulturhuset, så der
frigøres midler til at etablere og drive mindre lokaler rundt om i Indre By, som beboerne kan
benytte som kvartershuse.

• at kulturhuset bør udbygges med en tilbygning og muren ind til hallerne bør erstattes af glas.
Det vil åbne huset, så man kan se, hvad der sker indenfor i huset.

• at ændringer i kulturhusets indretning, drift og målgrupper skal basere sig på en dialog med
borgerne i Indre By, brugerne og lokaludvalget.

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Formanden fortsætter dialogen med ledelsen af Kulturhuset Indre By.

 

 

Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Ole Bang om, at lokaludvalget skal komme
med eksempler på et kvartershus.

Side 88



Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Hannibal C. Holt om, at dialogen med Kultur- og
Fritidsforvaltningen i hovedsagen skal dreje sig om lukning af Kulturhuset Indre By til fordel for
oprettelse af kvartershuse i bydelen.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at ideen om at ombygge de to
idrætshaller til en selvbetjent motionssvømmehal ikke skal indgå i dialogen med ledelsen af
Kulturhuset Indre By om udviklingen af Kulturhuset Indre By.

 

Indre By Lokaludvalg bemyndigede formanden til at fortsætte dialogen med Kultur- og
Fritidsforvaltningen om udviklingen af Kulturhuset Indre By på det grundlag, der fremgår af
løsningsafsnittet, samt på grundlag af ovennævnte tiltrådte ændringsforslag.
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21.  B-sag: Mødeplan for 2019 (2018-0209569)

Indre By Lokaludvalg skal godkende mødeplanen for 2019.

Indstilling

1. at Indre By Lokaludvalg godkender planen for lokaludvalgets møder i 2019, der fremgår af
løsningsafsnittet.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender, at der behandles puljeansøgninger 5 gange i 2019, jf. den
foreslåede mødeplan i løsningsafsnittet.

Problemstilling

Lokaludvalget skal have en mødeplan for det kommende år. Der skal holdes ét møde i hver måned;
dog ikke i juli måned.

Lokaludvalget skal beslutte i hvilke møder, man ønsker at behandle puljeansøgninger.

Løsning

Lokaludvalgsmøderne

Christianshavns Lokaludvalg har hidtil holdt møde den sidste onsdag i hver måned, mens Indre By
Lokaludvalg har holdt møde den anden torsdag i hver måned. Denne kadence fungerer godt for
sekretariatet og ønskes fortsat i 2019, jf. den foreslåede mødeplan nedenfor.

Undtagelserne herfra er

• februar-mødet, hvor mødet holdes den første torsdag i måneden (7. februar), da mange har
vinterferie i uge 7.

• august-mødet, hvor mødet afholdes den tredje torsdag i måneden (15. august), da mange har
sommerferie indtil da.

Datoer for behandling af puljeansøgninger

Lokaludvalget har tidligere besluttet at behandle puljeansøgninger hver anden måned. I
nedenstående forslag til mødeplanen er det nævnt i hvilke møder, puljeansøgningerne behandles.

Mødeplan

10. januar - med puljeansøgninger
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7. februar

14. marts - med puljeansøgninger

11. april

9. maj - med puljeansøgninger

13. juni

15. august

12. september - med puljeansøgninger

10. oktober

14. november - med puljeansøgninger

12. december - kl. 16.30-19.30.

Medmindre andet er nævnt ovenfor, starter møderne kl. 18.30 og slutter så vidt muligt kl. 22.00 og
senest kl. 22.30.

Mødested

Lokaludvalget har udtrykt ønske om at flytte mødestedet for lokaludvalgsmøderne. Sekretariatet er
ved at undersøge mulighederne.

Økonomi

Udgifterne til lokaludvalgsmøderne betales af sekretariatets midler. Ud over lokaleleje betales der for
forplejning og annoncering.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet mødeplanen, vil den blive offentliggjort på lokaludvalgets hjemmeside.
Lokaludvalgets møder vil løbende blive annonceret i lokale medier.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte planen for lokaludvalgets møder i 2019, der fremgår af
løsningsafsnittet.

2. Lokaludvalget godkendte, at der behandles puljeansøgninger 5 gange i 2019, jf. den foreslåede
mødeplan i løsningsafsnittet.
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Bilag
Kalender for 2019
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22.  B-sag: Status på lokaludvalgets pulje, august 2018 (2018-0214168)

Eftersendes.

Beslutning
Trukket fra dagsordenen.
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23.  Meddelelser (2018-0211407)

Beslutning
Sankt Pauls Plads

Bent Lohmann oplyste, at lokaludvalgets tovholdere vedr. Sankt Pauls Plads mødes med lokale
foreninger mv. den 22. august 2018 for at fortsætte drøftelsen om indretningen og anvendelsen af
Sankt Pauls Plads.

Kommunens klimaplan

Kjeld A. Larsen orienterede om et brev, han havde modtaget fra Teknik- og Miljøforvaltningen om
muligheden for at opnå målsætningerne i klimaplanen. Han bad om at få sagen på dagsordenen for
lokaludvalgets møde den 13. september 2018.
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24.  Eventuelt

Beslutning
Lean Milo bad om, at referaterne af lokaludvalgsmøderne offentliggøres hurtigere, end det sker nu.

 

_______________________________________________________________________________________________________

Om mødet

Mødet startede kl. 18.30 og sluttede kl. 22.37.

 

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge, idet punkt 22 "Status på lokaludvalgets pulje,
august 2018" blev trukket fra dagsordenen:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
21. Mødeplan for 2019
3. Forskrift for udendørs musikarrangementer
4. Evaluering af Distortion 2018
5. Høringssvar om revision af Restaurationsforskriften
6. Høringssvar om butiksstørrelser i detailhandlen
7. Høringssvar om lokalplanforslaget "Ørkenfortet"
8. Høringssvar om plan for visuel kunst
9. Udkast til principper for kunst i Indre Bys byrum
10. Ny placering til Danmarksmonumentet / Guldbryllupsmonumentet
11. Drøftelse af det lokale miljøarbejde i 2019
12. Skybrudssikring af Sankt Jørgens Sø
13. Sankt Jørgens Sø: Søvandring og åbent hus-arrangement
14. Borgermøde om Sankt Jørgens Sø
15. IT-refusion til lokaludvalgsmedlemmer
16. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
17. Bymiljøpolitik via kommuneplanen og bevarende lokalplaner
18. Affaldshåndteringen i Middelalderbyen
19. Turistbusserne i Toldbodgade
20. Kulturhuset Indre By
T1. Reklamestander ved Østergade 47
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T2. Reklamestander ved Østergade 32-34
23. Meddelelser
24. Eventuelt

Mødedeltagere

Beboerrepræsentationen Nansensgade 47 Bent Lohmann
Rådet for Bæredygtig Trafik Kjeld A. Larsen
Tivolis Venner Jep Loft
Miljøpunkt Indre By/Christianshavn Marietta Bonnet
A/B Hjørnehuset, Øster Farimagsgade 75 / Zinnsgade 2 Anton Ørnbo Skovle
Grønnegade Kvarters Beboerforening Hannibal C.Holt
Husejerforeningen ved Øster Farimagsgade (Kartoffelrækkerne) Ingolf Ibus
Krusemyntehusene, Grundejerforeningen af 18.12.1918 Lean Milo
Natteravnene i City Ulla Ekberg
KBH K – Commerce & Culture Louise Hansen
Nørre Kvarter Beboerforening Sally Mountfield
Gammelholm Beboerforening Ole Bang
Bo Bedre Bedst Susan Brinck
Socialdemokraterne Dorthe Lindberg
Det Radikale Venstre Steen Juhl Olesen
Socialistisk Folkeparti Jan Frederik Hansen
Venstre Jens Erik Frandsen
Enhedslisten Gunna Starck
Alternativet Lise Smørum

Fraværende med afbud
Peter Stakemann og hans suppleanter.
Hans-Henrik T. Ohlsen. Han har ingen suppleant.

Fraværende uden afbud
Petrusjka Broholm

Fraværende i mødet
Pga. inhabilitet forlod Marietta Bonnet og Kjeld A. Larsen mødet kl. 20.52-21.10 under behandlingen
af dagsordenens punkt 11.

_______________________________________________________________________________________________________

Næste møde

Næste møde i Indre By Lokaludvalg er den 13. september 2018 kl. 18.30-22.00 i Billedsalen i
Bethesda, Rømersgade 17.
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